
Rada Miasta Racibórz

Protokół Nr LVII/23
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 26 kwietnia 2023 r.  

Obrady rozpoczęto 26 kwietnia 2023 r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 19:58 tego samego
dnia.  W posiedzeniu  wzięło  udział  22  radnych.  Nieobecna radna Zuzanna  Tomaszewska.  Lista
obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu.

Numery podjętych uchwał: 

1. Uchwała Nr LVII/821/2023 w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Umowy Partnerskiej w celu
wspólnej  realizacji  Projektu  pt.  „Odnawialne  źródła  energii  na  terenie  gmin  partnerskich:
Gminy  Kuźnia  Raciborska,  Gminy  Rudnik,  Gminy  Pietrowice  Wielkie  oraz  Gminy
Krzanowice”  współfinansowanego  ze  środków  pochodzących  z  Funduszu  na  rzecz
Sprawiedliwej Transformacji w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-
2027.

2. Uchwała Nr LVII/822/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.
3. Uchwała Nr LVII/823/2023 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
4. Uchwała  Nr  LVII/824/2023  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  Powiatowi

Raciborskiemu.
5. Uchwała Nr LVII/825/2023 w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych.
6. Uchwała Nr LVII/826/2023 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXIX/595/2018 Rady Miasta

Racibórz  z  dnia  25  kwietnia  2018  r.  w  sprawie  określenia  regulaminu  wynagradzania
nauczycieli  przedszkoli,  szkół  podstawowych  oraz  zespołów  szkolno-przedszkolnych,  dla
których organem prowadzącym jest Miasto Racibórz z późniejszymi zmianami.

7. Uchwała Nr LVII/827/2023 w sprawie stypendiów sportowych.
8. Uchwała Nr LVII/828/2023 w sprawie zawiadomienia o możliwości popełnienia przestępstwa.
9. Uchwała Nr LVII/829/2023 w sprawie petycji z dnia 26 marca 2023 roku.
10. Uchwała Nr LVII/830/2023 w sprawie poparcia apelu w sprawie poparcia apelu Rady Gminy

Mszana  o  zniesienie  kryterium  dochodowego  przy  przyznawaniu  dodatku  gazowego  na
podstawie art. 18 ust. 2 ustawy z dnia 15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie niektórych
odbiorców paliw gazowych w 2023 r. w związku z sytuacją na rynku gazu.

11. Uchwała Nr LVII/831/2023 w sprawie petycji z dnia 20 lutego 2023 roku.
12. Uchwała Nr LVII/832/2023 w sprawie poparcia apelu Stowarzyszeń zrzeszających seniorów

z Raciborza o utrzymanie II Oddziału PKO BP S.A. w Raciborzu.

Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta i jednostek organizacyjnych miasta:

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy
 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny
 Kierownik Referatu ds. Budżetu i Analiz Alicja Sierant
 Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa
 Kierownik Referatu ds. Gospodarki Odpadami Mariola Wierzbicka
 Kierownik Biura Prezydenta Miasta Joanna Stanisz - Cebula
 Miejski Konserwator Zabytków Maria Olejarnik
 Radca Prawny Marek Harz
 Radca Prawny Piotr Janas
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Zaproszeni goście:

 Pani Karina Talabska – Powiatowy Inspektor Sanitarny w Raciborzu
 Nadkomisarz Marek Ryszka – Komendant Powiatowy Policji w Raciborzu
 Brygadier  Jarosław  Ceglarek  –  Komendant  Powiatowy  Państwowej  Straży  Pożarnej

w Raciborzu
 Pan Zbigniew Mazur – Powiatowy Lekarz Weterynarii w Raciborzu

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.

 Wiceprzewodniczący Rady Miasta Racibórz Michał Szukalski otworzył LVII sesję Rady Miasta
Racibórz,  powitał  wszystkich  zgromadzonych  radnych,  prezydenta  i  jego  zastępców,
przedstawicieli  urzędu  miasta  oraz  gości  i  media.  Dalej  poinformował,  że  sesja  jest
transmitowana i nagrywana. Poprosił o potwierdzenie obecności radnych w systemie do obsługi
Rady. Następnie stwierdził, że w chwili obecnej w obradach bierze udział 18 radnych, zatem
rada  jest  władna  do  podejmowania  uchwał.  Następnie  przekazał,  że  do  porządku  obrad
proponuje pakiet zmian, który obejmuje uzupełnienia porządku obrad o następujący punkty i
projekty uchwał: 
1)  Uchwała  w sprawie  wyrażenia  zgody na zawarcie  Umowy Partnerskiej  w celu  wspólnej
realizacji Projektu pt. „Odnawialne źródła energii na terenie gmin partnerskich: Gminy Kuźnia
Raciborska,  Gminy  Rudnik,  Gminy  Pietrowice  Wielkie  oraz  Gminy  Krzanowice”
współfinansowanego  ze  środków  pochodzących  z  Funduszu  na  rzecz  Sprawiedliwej
Transformacji w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027.
2) Uchwała w sprawie petycji z dnia 26 marca 2023 roku.
3)  Uchwała  w  sprawie  poparcia  apelu  w  sprawie  poparcia  apelu  Rady  Gminy  Mszana
o zniesienie kryterium dochodowego przy przyznawaniu dodatku gazowego na podstawie art.
18 ust. 2 ustawy z dnia 15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie niektórych odbiorców paliw
gazowych w 2023 r. w związku z sytuacją na rynku gazu.
4) Uchwała w sprawie petycji z dnia 20 lutego 2023 roku.
Następnie wobec braku innych zgłoszeń zarządził głosowanie.
Głosowano wniosek w sprawie:
uzupełnienia porządku obrad o następujący punkty i projekty uchwał: 1) Uchwała w sprawie
wyrażenia  zgody  na  zawarcie  Umowy  Partnerskiej  w  celu  wspólnej  realizacji  Projektu  pt.
„Odnawialne źródła energii na terenie gmin partnerskich: Gminy Kuźnia Raciborska, Gminy
Rudnik, Gminy Pietrowice Wielkie oraz Gminy Krzanowice” współfinansowanego ze środków
pochodzących z Funduszu na rzecz Sprawiedliwej Transformacji w ramach Programu Fundusze
Europejskie dla Śląskiego 2021-2027 - po pkt. 4. 2) Uchwała w sprawie petycji z dnia 26 marca
2023 roku – po pkt. 12. 3) Uchwała w sprawie poparcia apelu w sprawie poparcia apelu Rady
Gminy Mszana o zniesienie kryterium dochodowego przy przyznawaniu dodatku gazowego na
podstawie art. 18 ust. 2 ustawy z dnia 15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie niektórych
odbiorców paliw gazowych w 2023 r. w związku z sytuacją na rynku gazu – po pkt. 12. 4)
Uchwała w sprawie petycji z dnia 20 lutego 2023 roku – po pkt. 12.
Wyniki głosowania
ZA:  16,  PRZECIW:  0,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  0,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  7
Wyniki imienne:
ZA (16)
Irena  Białuska,  Marcin  Fica,  Leon  Fiołka,  Piotr  Klima,  Krystyna  Klimaszewska,  Zygmunt
Kobylak, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz,
Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (7)
Marian Czerner, Justyna Henek-Wypior, Michał Kuliga, Justyna Poznakowska, Anna Ronin,
Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska

2



Rada przyjmując powyższy wniosek ustaliła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.
2. Przyjęcie protokołu z LVI sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Bezpieczeństwo i ochrona przeciwpożarowa na terenie miasta Racibórz.
4. Analiza stanu gospodarki odpadami komunalnymi w Gminie Racibórz.
5. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie  Umowy Partnerskiej  w celu wspólnej

realizacji  Projektu  pt.  „Odnawialne  źródła  energii  na  terenie  gmin  partnerskich:  Gminy
Kuźnia Raciborska, Gminy Rudnik, Gminy Pietrowice Wielkie oraz Gminy Krzanowice”
współfinansowanego  ze  środków  pochodzących  z  Funduszu  na  rzecz  Sprawiedliwej
Transformacji w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027.

6. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.
7. Uchwałę w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
8. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).
9. Uchwała w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych.
10. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXIX/595/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 25

kwietnia 2018 r. w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli,
szkół  podstawowych  oraz  zespołów  szkolno-przedszkolnych,  dla  których  organem
prowadzącym jest Miasto Racibórz z późniejszymi zmianami.

11. Uchwała w sprawie stypendiów sportowych.
12. Uchwała  w  sprawie  utworzenia  parku  kulturowego  pod  nazwą  "Park  Kulturowy  Serce

Starego Raciborza".
13. Uchwała w sprawie zawiadomienia o możliwości popełnienia przestępstwa.
14. Uchwała w sprawie petycji z dnia 26 marca 2023 roku.
15. Uchwała  w  sprawie  poparcia  apelu  w  sprawie  poparcia  apelu  Rady  Gminy  Mszana

o zniesienie kryterium dochodowego przy przyznawaniu dodatku gazowego na podstawie
art. 18 ust. 2 ustawy z dnia 15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie niektórych odbiorców
paliw gazowych w 2023 r. w związku z sytuacją na rynku gazu.

16. Uchwała w sprawie petycji z dnia 20 lutego 2023 roku.
17. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.
18. Wolne wnioski i informacje.
19. Zakończenie sesji.

2. Przyjęcie protokołu z LVI sesji Rady Miasta Racibórz.

 Wiceprzewodniczący Rady Michał Szukalski  z uwagi na brak zgłoszeń zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia protokołu z LVI sesji Rady Miasta Racibórz.
Wyniki głosowania
ZA:  14,  PRZECIW:  0,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  3,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  6
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marcin Fica, Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał
Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka,
Michał  Szukalski,  Anna  Wacławczyk,  Eugeniusz  Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski
NIEOBECNI (6)
Marian Czerner, Justyna Henek-Wypior, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska,
Zuzanna Tomaszewska
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 Wiceprzewodniczący Rady Michał Szukalski udzielił głosu radnej Krystynie Klimaszewskiej.
 Radna Krystyna Klimaszewska zwróciła się do obecnych na sali oraz wszystkich mieszkańców

z oświadczeniem dotyczącym zrzeczenia się mandatu, który pełniła od 2002 roku z przerwą
jednej kadencji. Wskazała, że jej praca w samorządzie była skoncentrowana na realizacji zadań
głównie w obszarze zdrowia, sportu, opieki społecznej, edukacji, kultury, gospodarki lokalnej
oraz wolontariatu. Z wielką przyjemnością i pasją realizowała powierzone jej funkcje i zadania
w  Radzie  Miasta  Racibórz.  Był  to  dla  niej  czas  spełnienia  się  w  roli  samorządowca
i wolontariusza, ale i nowych doświadczeń i wyzwań. W dniu dzisiejszym pragnie serdecznie
podziękować  wyborcom  za  zaufanie  i  wsparcie.  Prezydentom  poprzedniej  kadencji,  Panu
Mirosławowi  Lenkowi,  Ludmile  Nowackiej,  za  zaufanie,  wspólne  debaty  służące  przede
wszystkim  sprawom  społeczności  raciborskiej.  Obecnemu  Prezydentowi  oraz  radnym  za
współpracę, wspólne dyskusje, w których dominowała różnica zdań i poglądów, ale celem było
poszukiwanie najlepszych rozwiązań dla mieszkańców. Dziękuje radnym z długoletnim stażem,
którzy byli z nią od samego początku, to jest Henrykowi Mainuszowi, dziękuję, Eugeniuszowi
Wyglendzie i Piotrowi Klimie, bo ta trójka była chyba najdłużej. Dziękuje szczególnie Radnej
Ludmile  Nowackiej  za  wspólny  start  w  wyborach  tejże  kadencji,  za  przyjaźń  oraz
zdroworozsądkowe podejście do spraw spornych. Nie zawsze byłyśmy jednomyślne. W naszym
przypadku  hasło  "Łączy  nas  Racibórz"  było  adekwatne.  Serdecznie  dziękuje  wszystkim
naczelnikom za wszelką pomoc, jaka jej została udzielona. Zawsze spotykała się z życzliwością
i  sympatią  oraz merytoryką załatwianych spraw. Pragnie podkreślić,  że  wypełniając  funkcję
radnej, kierowała się w swoim działaniu treścią roty ślubowania, którą ostatnio złożyła w dniu
21  listopada  2018  roku.  W dniu  dzisiejszym  uczestniczy  ostatni  raz  na  sesji  Rady  Miasta
Racibórz VIII kadencji.  Z przyczyn osobistych musi zrzec się mandatu  radnej Rady Miasta
Raciborza (oklaski na sali, przekazanie podziękowań i kwiatów). 

 Wiceprzewodniczący Rady Michał Szukalski zarządził 20 minutową przerwę w obradach. 
Przerwa od godz. 15:14 do godz. 15:37.

 Po przerwie Przewodniczący Rady Marian Czerner poinformował, że wpłynęło do Biura Rady
pismo, prośba o poparcie stanowiska stowarzyszeń seniorów z Raciborza w celu utrzymania
placówki Banku PKO BP przy ul. Pracy. Z informacji wynika, że placówka ma być zamknięta z
dniem 1 czerwca br. Następnie dodał, że pismo zostanie za chwilę rozesłane radnym, tak aby
później do tego tematu wrócić.

3. Bezpieczeństwo i ochrona przeciwpożarowa na terenie miasta Racibórz.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner poprosił o zabranie głosu kolejno przez zaproszonych
gości. 

 Pani Karina Talabska Powiatowy Inspektor Sanitarny w Raciborzu na początku podziękowała
Radnej Krystynie Klimaszewskiej za wszystkie te lata współpracy i zainteresowanie tematyką
zdrowia. Przechodząc do sprawozdania przekazała,  że rok 2022 był jeszcze rokiem epidemii
covid i zagrożenia covidowego. Jeżeli więc chodzi o statystyki covidowe, to nie różniły się pod
względem zapadalności istotnie w stosunku do roku poprzedzającego. Natomiast istotnie mniej
było zgonów na terenie  miasta  Racibórz,  podobnie zresztą jak na terenie  powiatu,  ta liczba
spadła w stosunku do zgonów roku poprzedniego o mniej więcej połowę, ze 100 kilkunastu do
59 na terenie miasta przy zapadalności około 3500 w skali roku. Jeżeli chodzi o kontrole, które
mieliśmy w ramach nadzoru sanitarnego nad obiektami, to wrócono do działalności w terenie
bardziej zintensyfikowanej w stosunku do lat poprzedzających. W cyfrach można przytoczyć
mniej  więcej  8500 kontroli,  433 wydanych decyzji,  w tym 373 płatnicze,  73 mandatów na
łączną kwotę 18200 zł., 7 kar na kwotę 5500 zł. Jeżeli chodzi o statystykę chorób zakaźnych, to
w odniesieniu do covidu odnotowano jeszcze kilkadziesiąt ognisk na terenie miasta i powiatu.
Z jednostek chorobowych istotnych dla informacji publicznej ważna jest zapadalność na grypę,
która wzrosła o ponad 45% w powiecie i 47% w odniesieniu do miasta. Liczba tych zachorowań
przekracza  15500  zachorowań  na  miasto  Racibórz,  co  jest  dużą  liczbą,  przekraczającą
wielokrotnie  zapadalność  na  covid.  Zwiększyła  się  zapadalność  na  zakażenia  jelitowe  od
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etiologii  wirusowej,  wzrost  o  81% w mieście.  Ospa  wietrzna  o  92%,  co  się  bezpośrednio
przekłada na wypuszczenie dzieci z powrotem do placówek szkolnych, przedszkolnych, gdzie
kontakt rówieśniczy sprzyja odnowieniu się tych zakażeń. Zapadalność na gruźlicę w mieście
Racibórz istotnie bardziej się zwiększyła, aniżeli   w powiecie, bo wzrost jest o 92% nowych
zakażeń.  Jeżeli  chodzi  o  jednostkę  chorobową,  która  wywoływana  jest  przez  bakterie
w środowisku szpitalnym, wskutek najczęściej  intensywnej antybiotykoterapii to zanotowano
ponad 60 przypadków w skali roku, to jest dużo jak na nasz powiat i tendencja jest wzrostowa.
Jeżeli  chodzi  o  szczepienia,  to  niestety  dalej  wzrasta  liczba  dzieci  niezaszczepionych,  bo
w powiecie odnotowano już 237 przypadków nieszczepienia dzieci, z tego w mieście Racibórz
167. Wzrost o 14 nowych przypadków w skali roku i 11 z tego dotyczy miasta Racibórz. Jeżeli
chodzi o jakość wody w mieście, nie odnotowano żadnego przypadku kwestionowania jakości
wody do spożycia,  natomiast  mieliśmy intensywny okres  nadzoru  nad ujęciami  w sytuacji,
w której wykryto nieznane początkowo źródło padnięć ryb w rzece Odrze. W okresie od 12
sierpnia  do  28  sierpnia  codziennie  badano  ujęcie  przy  Bogumińskiej,  początkowo  również
w Rudyszwałdzie i w gminie Rudnik, monitorując jakość wody z podejrzeniem ewentualnego
przenikania  skażonej  wody  z  Odry.  Nic  takiego  nie  miało  miejsca  i  przez  cały  okres
monitorowania  aż  po  chwilę  dzisiejszą  nie  odnotowano  żadnego  wpływu,  jak  się  później
okazało, złotych alg, które były przyczyną zatruć ryb w dalszym biegu Odry. Racibórz miał
zdecydowanie czystszą wodę i algi tutaj się nie pojawiły. Jakość wody w basenach miejskich
była również bez zarzutu. Jeżeli chodzi o kontrolę higieny dzieci i młodzieży w placówkach
nauczania,  po  covidzie  udało  się  objąć  nadzorem  97%  placówek.  Niestety  w  tym  toku
dyrektorzy szkół, przykładając się do innych obszarów, zaniedbali obszar dostosowania mebli
do wzrostu dzieci. Zmierzono też wagę tornistrów dziecięcych i wyszło, że mniej więcej 38%
dzieci  nosi  prawidłowo  dobrane  tornistry  pod  względem  wagi  masy  ciała,  natomiast  20%
narusza  górną  granicę  tzw.  wysokiej  normy.  Z  działalności  oświatowej  realizowano  5
krajowych programów zdrowia publicznego, 5 wojewódzkich i około 18 zdarzeń, które mają
charakter  interwencji  nieprogramowych,  w  tym  jedno  szczególnie  udane,  III  edycję  akcji
"Bezpieczne Grzybobranie". 

 Radna  Ludmiła Nowacka zapytała  jak Pani Dyrektor ocenia modę na nieszczepienie dzieci.
Ponadto zanegowała plotkę, która mówi, że wraz z przypływem gości z Ukrainy pojawiły się
jakby pewne choroby albo zwiększyła się liczba pewnych zachorowań.

 Pani Karina Talabska przekazała, że nie zarejestrowano, żeby jakoś istotnie liczba zachorowań
wzrosła z racji udziału dzieci z Ukrainy, natomiast tendencja do nieszczepienia dzieci niestety
widoczna jest w tym środowisku, bo np. na urodzonych bodajże około 20 dzieci w szpitalu
raciborskim, mniej więcej 1/3 dzieci z Ukrainy nie została objęta szczepieniem ze względu na
to, że panie złożyły od razu sprzeciw przeciwko szczepieniu, nie pozwoliły zaszczepić dzieci.
U nas po 3 miesiącach pobytu w kraju obowiązek szczepienia wobec obcokrajowców staje się
aktualny. Osoby takie są objęte postępowaniem, które ma na celu wymuszenie tego szczepienia.
Postępowanie  jest  prowadzone wspólnie  z  Wojewodą i  obejmuje  zarówno rodziców dzieci,
które są mieszkańcami powiatu o obywatelstwie polskim, jak i  rodziców dzieci ukraińskich.

 Nadkomisarz  Marek  Ryszka  –  Komendant  Powiatowy  Policji  w  Raciborzu  przedstawił
streszczoną wersję wyników osiągniętych przez Komendę Powiatową Policji w Raciborzu. Na
wstępie podziękował za jeden z radiowozów, który został zakupiony w roku 2022, gdzie Urząd
Miasta Racibórz przekazał kwotę 50 000 zł na jego zakup. Jeżeli chodzi o wyniki, to w roku
2022  przeprowadzono  ponad  12 000  interwencji,  nałożono  11 000  mandatów  karnych,
skierowano prawie 900 wniosków do sądu o ukaranie, wydział ruchu drogowego pouczył 3239
osób, wylegitymowano ponad 16 000 osób. Jeżeli chodzi o wydział kryminalny i przestępczość
pospolitą, a więc kradzieże, włamania, bójki, pobicia, uszkodzenia rzeczy, to nasza komenda na
tle województwa osiągnęła najlepsze wyniki, jeżeli chodzi o wykrywalność przestępstw, aż na
poziomie 71%, przy czym średnia wojewódzka to 52%. Gdy chodzi o narkotyki to w roku 2021
było ujawnionych 54 takich przestępstw, w roku 2022 aż 112. Funkcjonariusze zabezpieczyli
narkotyki o łącznej wadze 7 kg 328 g. Jeżeli chodzi o wydział prewencji, to było ponad 12 000
interwencji, z tego 11 104 interwencje w miejscach publicznych, 1000 interwencji domowych.
Przeprowadzono 2600 postępowań w sprawach o wykroczenie. Jeżeli chodzi o niebieską kartę,
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to niestety tutaj ta przemoc w rodzinie ciągle rośnie. W 2021 było 103 przypadki odnotowania
przemocy w rodzinie i założone procedury niebieskiej karty, w roku 2022 aż 148, więc tutaj te
dane  są  niepokojące.  Łącznie  funkcjonariusze  dzielnicowi  przeprowadzili  1024  wizyty
w rodzinach, w ramach tej procedury oraz 601 spotkań zespołów interdyscyplinarnych. Dalej
wskazał, że dzięki  wspólnym i stanowczym działaniom udało się zlikwidować do zera problem
demoralizacji i grupowania się młodzieży na terenie byłego szpitala. Jeżeli chodzi o wydział
ruchu drogowego, to na uwagę zasługuje, to, że na naszych drogach jest bezpieczniej, w roku
2021 było 6 ofiar śmiertelnych, w roku 2022 tylko 1. Funkcjonariusze ruchu ujawnili łącznie
11 000 wykroczeń, z czego 9700 dotyczyło przekroczenia prędkości, z tego 3300 przekroczeń
dozwolonej  prędkości  policjanci  ujawnili  w  rejonie  przejść  dla  pieszych.  Jeżeli  chodzi
o  przekraczanie  prędkości  powyżej  50  km  w  obszarze  zabudowanym,  to  zatrzymano  78
uprawnień.  Jeżeli  chodzi  o  kierujących  pod  wpływem  alkoholu  lub  podobnie  działającego
środka w roku 2021 zatrzymano 230, a w roku 2022 - 315. Pomimo licznych kontroli liczba
kierujących pod wpływem alkoholu jest coraz to większa. Następnie przekazał, że w tym roku
komenda  będzie  jeszcze  zwracać  się  o  wsparcie  finansowe   do  Urzędu  Miasta  na  zakup
kolejnego radiowozu. Dodał, że komenda już od ponad dwóch lat nie kieruje próśb o wsparcie
finansowe na dodatkowe patrole, gdyż problem został odgórnie rozwiązany. Dalej wskazał na
problem z wolnymi wakatami. Obecnie jest to 27 wakatów. W zakresie zgłoszeń dotyczących
bulwarów to komenda objęła to miejsce swym stanowczym działaniem. Wykroczeń w ostatnich
3 weekendach ujawnionych dużo, dotyczą spożywania alkoholu, zakłócania ciszy, zaśmiecania.
Są tam wspólne patrole ze Strażą Miejską. Dalej podziękował za rozwój monitoringu w mieście,
bo ma to niesamowity wpływ, jeżeli chodzi o wykrywalność przestępstw.

 Radny Piotr Klima wskazał, że w mediach słyszy się o depresji i samobójstwach wśród ludzi
dorosłych  i  wśród  dzieci.  Jak  to  wygląda  w  Raciborzu?  Szczególnie  gdy  chodzi  o  dzieci
i młodzież. Dalej wskazał na inny problem, ludzi, którzy nie pracują i pod marketami wyłudzają
pieniądze.  Dalej  zapytał  w  kwestii  ochrony  szkół  przed  ewentualnymi  atakami
terrorystycznymi, czy jesteśmy przygotowani na taką ewentualność?

 Nadkomisarz  Marek  Ryszka  przekazał,  że  gdy  chodzi  o  liczbę  samobójstw,  to  w  naszym
mieście  Racibórz  są  to  naprawdę  sporadyczne  przypadki,  na  które  nie  mamy  wpływu.
Oczywiście podczas profilaktycznych działań te tematy są poruszane z młodzieżą w szkołach.
Jeżeli  chodzi  o  markety,  to  obserwuje  się  wzrost  kradzieży,  w  związku  z  tym  pod  tymi
marketami  funkcjonariusze  są  często,  niemniej  co  do  wyłudzeń  to  nie  ma  zgłoszeń.  Jeżeli
chodzi  o  szkoły,  to  dzielnicowi  wzorem  ubiegłych  lat  nawiązują  kontakt  z  dyrekcją,  jest
wymiana informacji, są szkolenia, jak mają się zachowywać w przypadku różnych alarmów czy
zagrożeń.  Ponadto  każda  szkoła  jest  zobowiązana  do  tego,  żeby  we  własnym zakresie  tak
zabezpieczyć funkcjonowanie placówki, aby osoby postronne nie wchodziły na jej teren. 

 Radna  Ludmiła  Nowacka uznała,  że  szkoły  generalnie  mają  domofony albo  karty,  więc  są
w miarę zabezpieczone. Niemniej zapytała jak to wygląda w kwestii narkotyków w szkołach?
Po drugie zapytała  czy oprócz profilaktyki  Policja  ma jakiś  pomysł  na zmniejszenie  liczby
niebieskich  kart.   Po  trzecie  zapytała  jak  obecnie  wygląda  kwestia  kadry  komendy
w Raciborzu? 

 Nadkomisarz Marek Ryszka przekazał, że jeżeli chodzi o stan etatowy, to Komenda Powiatowa
Policji w Raciborzu ma 220 etatów, z tego na dzień dzisiejszy jest 27 nieobsadzonych wakatów,
czyli  gdzieś  ponad  12%.  Braki  zostały  rozłożone  po  równo,  więc  nie  ma  spadków
w funkcjonowaniu poszczególnych komórek. Dalej przekazał, że 1 września ma zostać otwarty
posterunek policji w Pietrowicach Wielkich, czyli przybędzie kolejne 8 etatów. Jeżeli chodzi
o  narkotyki,  to  głównie  są  to  zatrzymania  w  miejscach  zamieszkania  i  miejscach  pracy.
W  szkołach  na  szczęście  nie  było  w  zeszłym  roku  żadnych  takich  zgłoszeń.  Problem
z narkotykami był zgłaszany w odniesieniu do terenu starego szpitala, ale skuteczne działania
doprowadziły  do  zlikwidowania  tam  tego  problemu.  Gdy  chodzi  o  niebieską  kartę,  to
największy wzrost był w czasie pandemii, jak były te największe obostrzenia i wszyscy byli
pozamykani  w domach. Natomiast w 2022 roku nie było już tych obostrzeń,  a liczba nadal
wzrastała.  Na  chwilę  obecną  działania  to  głównie  profilaktyka  i  jeszcze  raz  profilaktyka.
Obecnie  pojawiły  się  nowe  narzędzia,  funkcjonariusze  wydają  nakaz  opuszczenia  miejsca
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zamieszkania dla sprawcy przemocy, co jest bardziej skuteczne.
 Radny Marcin Fica przekazał, że w temacie tym mówi  już od początku kadencji, ale jakoś do

tej  pory  nie  udało  się  tego  problemu  rozwiązać.  Chodzi  o  pędzące  po  mieście  motocykle
i  samochody,  które  mają  stuningowane  tłumiki.  Następna  rzecz  to  problemy  z  Bulwarami
Nadodrzańskimi, szczególnie chodzi o te nowe, bo tam nie ma monitoringu. Podobnie jest na
ławeczkach na Rynku, na Skwerze Pieczki, gdzie delikwenci siedzą, popijają sobie piwko, nikt
ich nie kontroluje,  nie pilnuje wieczorami.  Dalej uznał, że gdy zaczyna być ciepło to osoby
żebrzące  wracają  i  na  nowo  zaczynają  się  problemy  przy  sklepach,  ale  i  przy  kościołach
i w centrum miasta. 

 Nadkomisarz Marek Ryszka przekazał,  że gdy  chodzi o motocykle,  to w miesiącu kwietniu
komenda otrzymała 2 motocykle i będziemy mogli skutecznie podjąć czynności kontrolne, czy
pościgi za tego typu sprawcami wykroczeń. Gdy chodzi o tłumiki to podczas każdej kontroli
drogowej  stan  pojazdu  jest  weryfikowany  i  są  zabierane  dowody  rejestracyjne  za  takie
wykroczenia. Wiadomo, że wszystkiego się nie wyeliminuje, ale podejmowane są działania w
tym zakresie. Jeżeli chodzi o bulwary to dopiero pojawienie się w mediach zdjęć wskazało na
problem, bo zgłoszeń nie było praktycznie żadnych. Niemniej ze względu na gromadzenie się
tam  młodzieży  teren  został  objęty  łączonymi  patrolami  funkcjonariuszy  straży  miejskiej  i
policji. Od tego czasu ujawniono już kilkadziesiąt wykroczeń, głównie spożywanie alkoholu i
zaśmiecanie.  Na  szczęście  do  innych  poważnych  zdarzeń  tam nie  dochodzi.  Gdy chodzi  o
spożywanie alkoholu na ławeczkach w centrum miasta to interwencji jest mnóstwo, patrole są
prowadzone na bieżąco. Mimo dużej liczby ujawnionych wykroczeń, problemy przechodzą z
miejsca na miejsce, niemniej na każde zgłoszenie reagujemy. 

 Radny Marcin Fica zwrócił uwagę na zniszczenia lamp i ławek na bulwarach i uznał, że miejsce
to konieczne należy objąć monitoringiem.

 Nadkomisarz  Marek  Ryszka  przekazał,  że  są  już  prowadzone  rozmowy  w  tym  zakresie.
Niemniej wskazał, że była diagnoza, jest reakcja, są działania i już przynoszą one efekty. 

 Radny Henryk Mainusz zapytał czy w Raciborzu przysłowiowe wyłudzenia na wnuczka też
miały  miejsce?  Następnie  zapytał  czy  zgłaszane  wcześniej  problemy w rejonie  sklepu przy
ul.  Osiedleńczej na Ocicach nadal mają miejsce?

 Nadkomisarz  Marek  Ryszka  przekazał,  że  w  zakresie  ul.  Osiedleńczej  nie  potrafi  dzisiaj
precyzyjne  odpowiedzieć.  Wskazał  jednak,  że  funkcjonuje  Krajowa  Mapa  Bezpieczeństwa
Zagrożeń i każdy obywatel może tam anonimowo zgłosić dane miejsce i jest to weryfikowane.
W ubiegłym roku było ponad 10 000 takich zgłoszeń. W zakresie oszustw to problem pojawia
się falowo, jest parę miesięcy spokoju, później znowu są telefony. Tematyka ta więc jest ujęta
w programie działań profilaktycznych skierowanych do osób starszych.  

 Brygadier  Jarosław  Ceglarek  –  Komendant  Powiatowy  Państwowej  Straży  Pożarnej
w Raciborzu przekazał, że Państwowa Straż Pożarna w 2022 roku obchodziła trzydziestolecie
powstania w pełni profesjonalnej i mundurowej służby. Dodał, że w ostatnich latach nastąpiło
totalne przeobrażenie naszej formacji, począwszy od samochodów pożarniczych, sprzętu, który
nieustannie  się  rozwija  wraz  z  postępem  techniki,  ale  także  i  umundurowanie  specjalne
ratowników. W tym miejscu bardzo serdecznie podziękował Radnym Miasta i  Prezydentom
oraz  pracownikom  urzędu  za  wsparcie  finansowe,  za  załatwienie  wielu  spraw  na  wielu
płaszczyznach służby, ale także za dobre słowo i pomoc w realizacji zadań i planów. Dodał, że
w roku ubiegłym wprowadzono również w życie ustawę o Ochotniczej Straży Pożarnej, która
pomoże  uregulować  i  ujednolicić  wiele  zagadnień  problematycznych  w  jednostkach  OSP.
Oprócz ustawowych zadań pojawiły się nowe zadania wynikające z napaści zbrojnej Rosji na
Ukrainę. Dodał, że słowa serdecznego podziękowania należą się wszystkim druhnom i druhom
z jednostek naszego miasta, funkcjonariuszom Państwowej Straży Pożarnej oraz każdej osobie,
która przyczyniła się do wsparcia naszych braci strażaków z Ukrainy. Udało się zebrać duże
ilości sprzętu ratowniczo-gaśniczego i wyposażenia osobistego strażaków. Wymieniony sprzęt
trafił  do ukraińskich strażaków. Ponadto we wszystkich  4 jednostkach Ochotniczych Straży
Pożarnych zorganizowano miejsca noclegowe dla uchodźców.  Gdy chodzi o Krajowy System
Ratowniczo-Gaśniczy,  to  na  terenie  naszego  miasta  funkcjonują  4  jednostki  Ochotniczych
Straży  Pożarnych,  które  są  wszystkie  włączone  już  do  Krajowego  Systemu  Ratowniczo-
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Gaśniczego oraz jedna Zakładowa Ochotnicza Straż Pożarna w zakładzie Henkel. W 2022 roku
na  terenie  działania  Komendy  Powiatowej  Państwowej  Straży  Pożarnej  w  Raciborzu
odnotowano  1833  zdarzenia,  z  czego  247  pożarów,  1412  miejscowych  zagrożeń  oraz  184
alarmy fałszywe. Ostatnie lata to też duże nakłady finansowe na Ochotnicze Straży Pożarne,
pozwoliły one zakupić nowy sprzęt, samochody, umundurowanie. Współpraca z jednostkami
Ochotniczej Straży Pożarnej jest na wysokim poziomie. W roku ubiegłym pozyskano prawie
1 mln zł na cele Ochotniczej Straży Pożarnej, z czego właśnie został zakupiony m.in. samochód
ratowniczo-gaśniczy dla OSP Miedonia. Ważniejsze wydarzenia zrealizowane przez Państwową
Straż  Pożarną  to  m.in.  organizacja  30  Memoriału  im.  Andrzeja  Kaczyny i  Andrzeja
Malinowskiego,  strażaków  poległych  w  pożarze  lasu  w  Kuźni  Raciborskiej  w  1992  roku,
organizacja  30 rocznicy pożaru w Kuźni  Raciborskiej,  organizacja  krajowych dwudniowych
ćwiczeń ratowniczych pod kryptonimem Kuźnia Raciborska 2022, organizacja  ogólnopolskiej
Konferencji  pn. "30 lat  doświadczeń po pożarze w Kuźni  Raciborskiej.  Wczoraj,  dziś,  jutro",
organizacja powiatowych zawodów pożarniczych dla jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych
Powiatu Raciborskiego. Jeżeli chodzi o działalność kontrolno-rozpoznawczą, od 1 stycznia do
31 grudnia  2022  r.  sekcja  kontrolno-rozpoznawcza  przeprowadziła  kontrolę  stanu
zabezpieczenia przeciwpożarowego w 43 obiektach użyteczności publicznej, m.in. placówkach
oświatowych,  administracyjno-biurowych,  w  8  obiektach  zamieszkania  zbiorowego,  15
obiektach  mieszkalnych  wielorodzinnych,  27  obiektach  produkcyjno-magazynowych,
w zakładach pracy, placach składowych oraz stacjach paliw. W wyżej wymienionym okresie
przeprowadzono  również  11  kontroli  obszarów  leśnych.  W  ramach  powyższych  czynności
przeprowadzono  8  kontroli  obiektów  wypoczynku  dzieci  i  młodzieży  oraz  3  kontrole
w  zakładach  stwarzających  zagrożenie  dla  ludzi  i  środowiska.  W  minionym  roku
przeprowadzono  na  terenie  powiatu  łącznie  101  kontroli  przestrzegania  przepisów
przeciwpożarowych  i  kontroli  sprawdzających  realizację  zaleceń  wydanych  w  decyzjach
administracyjnych, a funkcjonariusze sekcji uczestniczyli w 37 odbiorach w trybie art. 56 prawa
budowlanego. Łącznie ujawniono 146 nieprawidłowości w trakcie przeprowadzania czynności
kontrolno-rozpoznawczych.  W związku  z  powyższym wydałem 22  decyzje  administracyjne
dotyczące  usunięcia  stwierdzonych  uchybień,  w  tym decyzje  stwierdzające  stan  zagrożenia
życia ludzi. W 2022 roku w porównaniu z danymi lat 2012-2021 ilość wyjazdów do zdarzeń,
w  których  wystąpiło  podejrzenie  zagrożenia  zatrucia  tlenkiem  węgla,  uległa  zwiększeniu
i wyniosła 49 przypadków. W poprzednim roku w trakcie tych zdarzeń odnotowano 10 osób
poszkodowanych  z  podejrzeniem zatrucia  tlenkiem węgla,  w tym czworo  dzieci  oraz  dwie
ofiary  śmiertelne,  w  tym  jedno  dziecko,  które  zmarło  w  wyniku  zatrucia  tlenkiem  węgla.
W zakresie planów na rok obecny wymienił po pierwsze: pozyskanie działki na trwały zarząd
na inwestycje nowej siedziby naszej komendy i przeprowadzenie jak najszybciej przetargu na
dokumentację  projektową, aby w przyszłym roku ruszyć już z budową. Po drugie komenda
w  ramach  kampanii  "Czujka  na  straży  Twojego  bezpieczeństwa!"  oraz  "Kręci  mnie
bezpieczeństwo"  będzie  prowadzić  działania  mające  na  celu  edukację  społeczeństwa  oraz
zarządców  budynków  wielorodzinnych  w  celu  zmniejszenia  ilości  interwencji  związanych
z  pojawieniem  się  tlenku  węgla.  Zamiarem  jest  też  przeprowadzenie  konferencji  dla
administratorów budynków oraz  instalatorów  piecyków gazowych.  Ponadto   konieczne  jest
podjęcie  działań  mających  na  celu  zmniejszenie  ilości  pojazdów  parkujących,  blokujących
przejazdy  na  drogach  pożarowych  zlokalizowanych  na  osiedlach  mieszkaniowych.  Należy
w  dalszym  ciągu  kontynuować  działania  mające  na  celu  szkolenie  druhów  i  doposażenie
w sprzęt  jednostek  Ochotniczych  Straży  Pożarnych,  szczególnie  włączonych  do Krajowego
Systemu  Ratowniczo-Gaśniczego,  zakup  samochodu  lekkiego  rozpoznawczo-ratowniczego,
który  będzie  spełniał  wymagania  określone  w normatywie,  zakup pompy pożarniczej  dużej
wydajności  na  przyczepie.  Na  koniec  podziękował  wszystkim  służbom  mundurowym,
instytucjom  z  powiatu  raciborskiego  za  genialną  współpracę,  nie  tylko  podczas  działań
ratowniczych,  ale  także  podczas  różnych  wydarzeń,  gdzie  mogliśmy  liczyć  na  pomoc
i wsparcie.

 Radny Piotr Klima wskazał, że w porze nocnej sygnały dźwiękowe straży są bardzo drażniące,
szczególnie dla ludzi starych, jak i dzieci. Oczywiście wiadomo, że one muszą być, tylko czy
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rzeczywiście nie można tego ciszej zrobić? Czy w miejscach, gdzie na pewno nie ma takiej
potrzeby,  nie  wystarczą  sygnały  świetlne?  Druga  sprawa to  okres  letni  i  kolejne  utonięcia.
Poprosił  o dane w tym zakresie  i  podjęcie  działań,  choćby ustawienie tablic  informujących
o zagrożeniu, zakazujących pływania.

 Brygadier  Jarosław Ceglarek  przekazał,  że  jeżeli  chodzi  o sygnały,  to  niestety  tutaj  nic  nie
możemy zrobić. Wcześniej faktycznie w porze nocnej po 22:00 jeździliśmy tylko na sygnałach
świetlnych. Natomiast za dużo było kolizji w Polsce z udziałem Państwowej Straży Pożarnej,
gdzie właśnie były same sygnały świetlne, bez dźwiękowych. W związku z tym wprowadzono
ujednolicenie  w  całej  Polsce.  W  ramach  działań  wyjeżdża  się  więc  alarmowo.  Natomiast
w ramach ćwiczeń zrezygnowano z używania sygnałów. Dodał, że sygnałów dźwiękowych nie
można przyciszyć, to zostało ujednolicone w produkcji. Jeżeli chodzi o zatonięcia, to niestety
nie  pamięta  dokładnie,  jaka  była  to  liczba  zatonięć.  Dodał,  że  Straż  Pożarna  współpracuje
w tym zakresie z WOPR-em i na pewno w tym roku będą jakąś akcję zorganizowane zgodnie
z plakatem umieszczonym  na wieży "Dbamy o wasze bezpieczeństwo". 

 Radny  Leon  Fiołka  zapytał  w  kwestii  współpracy  z  Lotniczym  Pogotowiem Ratunkowym.
Dalej zapytał jakie konkretnie rękawy przeciwpowodziowe i zapory posiada nasza jednostka
oraz czy jednostka posiada oddział płetwonurków czy też korzysta z pomocy innej jednostki.

 Brygadier Jarosław Ceglarek przekazał, że jest to 138 rękawów przeciwpowodziowych po 10
metrów  każdy  oraz  20  zapór  po  5  metrów  każda.  Dalej  przekazał,  że  wszystkie  jednostki
ratowniczo-gaśnicze  Państwowej  Straży  Pożarnej  prowadzą  ratownictwo  na  poziomie
podstawowym.  Nasza  jednostka  nurków  nie  posiada,  nurków  posiada  tylko  grupa
specjalistyczna, która jest zlokalizowana przy JRG Bytom. Jeżeli więc są prowadzone działania
na  akwenach  wodnych,  to  automatycznie  dysponowana  jest  grupa  ratownictwa
wodnonurkowego z Bytomia. Dalej przekazał, że inni strażacy zanurkować nie mogą, ale mogą
korzystać z posiadanego sprzęt dla zlokalizowania danej osoby. 

 Radny Leon Fiołka zapytał czy kwota 27 mln zł przewidziana na budowę nowej siedziby jest
wystarczającą kwotą. 

 Brygadier Jarosław Ceglarek przekazał, że póki co do 2025 roku z projektu modernizacji służb
do  wykorzystania  jest  12,5  mln  zł.  Po  uzupełnieniu  dokumentacji  projektowej  będzie  już
kosztorys,  który  określi  ile  faktycznie  będzie  wynosiła  budowa nowej siedziby.  Oczywiście
w latach następnych, czyli od 2025 będzie kolejny projekt modernizacji służb i jest nadzieja na
pozyskanie  środków na  dokończenie,  sfinalizowanie  całej  inwestycji.  Kwota  27  mln  zł  jest
kwotą  przyjętą  wstępnie  by  wysłać  wniosek  do Wojewody.  Jeżeli  kwota  27  mln  zł  będzie
niewystarczająca  to  ma  nadzieję,  że  resztę  pozyska  się  w  drugim  projekcie  ustawy
modernizacyjnej. 

 Radny Leon Fiołka zapytał czy jest szansa, że w przyszłym roku zacznie się budowa? 
 Brygadier Jarosław Ceglarek przekazał,  że niestety pozyskanie działki nie jest takie szybkie,

a  póki  tego  nie  ma,  nie  można  zrobić  przetargu  na  dokumentację  projektową.  Jeżeli
dokumentacja projektowa powstanie do końca roku to jest szansa, że uda się ruszyć z budową
w przyszłym roku. Na pewno będzie to robione etapami. 

 Radny Michał  Kuliga zapytał  odnośnie wozu bojowego, który będzie  stacjonował w lasach
kuźniańskich.  Czy  to  ma  być  wóz  bojowy  naszej  jednostki,  czy  też  Ochotniczych  Straży
Pożarnych?

 Brygadier  Jarosław  Ceglarek  przekazał,  że  w  zeszły  poniedziałek  podpisaliśmy  stosowne
porozumienie z Nadleśniczym. Ma to miejsce już wiele lat  i wygląda to w ten sposób, że jest to
zmiana  stacjonowania  jednego  zastępu  Państwowej  Straży  Pożarnej.  Czyli  samochód
z napędem terenowym z trzema ludźmi, który bazuje w Nadleśnictwie, żeby móc wjechać do
lasu  i  podjąć  ewentualnie  pierwsze  działania,  zanim przyjadą  jednostki  OSP.  To  wszystko
przyspiesza działania,  tak aby straty były jak najmniejsze. Samochód ten będzie stacjonował
przy Nadleśnictwie w Rudach Raciborskich kiedy ściółka leśna spadnie poniżej 15%.

 Radna Justyna Henek-Wypior poprosiła aby przybliżyć,  na czym ma polegać akcja "Dbamy
o wasze bezpieczeństwo".

 Brygadier  Jarosław Ceglarek  przekazał,  że  szczerze  powiedziawszy,  to  wszystko  i  tak  jest
robione  i  są  to  różne  akcje  m.in.  „Kręci  mnie  bezpieczeństwo",  "Czujka  na  straży
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bezpieczeństwa".  Ostatnio  była  przeprowadzana  akcja  z  kominiarzami,  bo  chodzi  o  to  aby
dotrzeć  do  lokatorów  mieszkań,  żeby  zadbać  o  ich  bezpieczeństwo  w  kwestii  zagrożeń
z tlenkiem węgla. Dodatkowo są to jak zawsze akcje z młodzieżą w szkołach. Na koniec dodał,
że Straż Pożarna jest od pomagania i jeszcze chyba nie było takiego przypadku, żebyśmy nie
pomogli.  Odnośnie naborów to jednostka jest w trakcie naboru na 3 wolne wakaty, wczoraj
zgłosiło się około 19 kandydatów. 

 Pan Zbigniew Mazur – Powiatowy Lekarz Weterynarii  w Raciborzu przekazał,  że inspekcja
weterynaryjna ma bardzo duży zakres swoich obowiązków i działań. Zadania te wykonujemy
nie  tylko  własnymi  pracownikami,  ale  także  dzięki  lekarzom  weterynarii,  którzy  pracują
w lecznicach, którzy w imieniu powiatowego lekarza badają zwierzęta, wypisują świadectwa,
pobierają próby do badań. Podobnie jak u poprzedników, także w inspekcji weterynaryjnej jest
problem z wolnymi wakatami. W każdym razie takim pierwszym i najważniejszym zadaniem to
jest  ochrona  zdrowia  zwierząt  i  zwalczanie  chorób  zakaźnych.  Realizujemy  to  poprzez
pobieranie dużej ilości prób w kierunku tych chorób, które często są chorobami także groźnymi
dla człowieka. Mowa o gruźlicy, brucelozie i wściekliźnie. Ponadto choroba niebieski język czy
afrykański pomór, to są choroby, które nie są groźne dla człowieka, ale wyrządzają bardzo duże
straty  gospodarcze.  Generalnie  w  2022  roku  takimi  2  chorobami,  które  szalały,  można
powiedzieć,  w całej  Polsce,  był  to  afrykański  pomór  świń  i  grypa  ptaków.  Całe  szczęście
w poprzednim roku nas te choroby nie dotknęły.  Następnym działem, który nadzorujemy, to
jest produkcja środków spożywczych pochodzenia zwierzęcego. Nadzorujemy zakłady mięsne,
mleczarnie.  Trzecim dość ważnym obszarem, który nadzorujemy, to jest dobrostan zwierząt,
czyli  kontrolujemy  przestrzeganie  warunków  hodowli  w  dużych  gospodarstwach,  gdzie  są
odpowiednie przepisy, które nakazują odpowiednie zagęszczenie, światło itd., wymagania dla
tych zwierząt, ale także interweniujemy, jeżeli mamy zgłoszenie, gdy są źle utrzymywane jakieś
przydomowe zwierzęta, typu pies czy nawet kury, bo takie są zgłoszenia. Jeżeli stwierdzamy, to
prowadzimy następnie postępowanie. Dla przykładu schronisko dla zwierząt w tamtym roku
było 3 razy kontrolowane, nie stwierdzono tam jakichś uchybień. Obecnie jest tam bardzo mało
zwierząt, około 30, a były czasy kiedy było ich nawet 160 czy 200. Nadzorujemy także targ
w Raciborzu.

 Radna Ludmiła Nowacka w nawiązaniu do tego, co jest w mediach na temat ptasiej grypy na
Polderze Buków i na Łężczoku zapytała czy jest z tego tytułu jakieś zagrożenia dla człowieka
i  pytanie drugie jak wygląda przebieg  takiego zjawiska,  skutki,  przyczyny i  kiedy możemy
myśleć o zakończeniu tego zagrożenia?

 Pan Zbigniew Mazur przekazał,  że  rzeczywiście stwierdziliśmy wirus zjadliwej ptasie grypy
u mew śmieszek, które bytują w Polderze Buków i w Łężczoku. Rozmawiano z Instytutem
Weterynarii w Puławach, które m.in. zajmuje się grypą ptaków. Pani profesor stwierdziła, że
wirus H5N1, który też jest groźny dla człowieka, zmutował z wirusem tych mew, który nie był
groźny dla mew, powstał mutant, który zabija właśnie na razie tylko te mewy. Śmiertelność
wśród mew jest bardzo duża, w związku z tym Wojewoda wprowadził zakaz wstępu ludzi na
ten obszar, po to, żeby służby szybko tam reagował. Według pani profesor mutacja ta nastąpiła
gdzieś na południu Europy, gdzie te mewy zimują, bo mewa jest takim ptakiem, że ona na zimę
odlatuje,  potem  przylatuje.  Dodał,  że  rozporządzenie  Wojewody  obowiązuje  do  25  maja
i prawdopodobnie powinno to wszystko się w tym czasie zakończyć.  Przekazał  również,  że
ptactwa dzikiego się nie leczy. Nie ma takiej możliwości. Trzeba czekać. Najważniejsze jest
zbieranie tych ptaków i ich utylizacja aby nie nastąpiła kolejna mutacja. 

 Radny Piotr Klima zapytał czy łabędzie do parku Roth mogłyby wrócić, bo była to w Raciborzu
atrakcja.  Jest  też  tam  wyspa,  kiedyś  stał  domek.  Dodał,  że  łabędzie  są  w  Lubomi,
w Krzyżanowicach, dlaczego by nie w Raciborzu. Po drugie zapytał w kwestii przejechanych
zwierząt. Na Komisji Gospodarki przed dwoma miesiącami informowano radnych, że sprawy te
należy zgłaszać do zarządców drogi odpowiedniego szczebla. 

 Pan Zbigniew Mazur przekazał, że nie widzi przeciwwskazań, żeby łabędzie mogły wrócić do
parku Roth. Natomiast z tymi przejechanymi czy potrąconymi zwierzętami to jest tak, że stają
się  one odpadem. Odpad jest  tego,  na czyim terenie  leży.  Tutaj  wszystkie  drogi  generalnie
można zgłaszać  do Powiatowego Zarządu Dróg,  oni  mają  podpisaną umowę z firmą,  która
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sprząta  i  utylizuje  te truchła.  Firma ma swoją siedzibę w województwie opolskim, ale  dość
szybko się zjawiają i usuwają. Drogę krajową 45 obsługuje chyba inna firma. W przypadku gdy
potracone zwierzę dalej żyje to takie zdarzenia zgłasza się do Urzędu Gminy, bo Urząd Gminy
powinien mieć odpowiedni program, powinna być podpisana umowa z lekarzem weterynarii,
który przyjedzie, jeżeli jest potrzeba, to uśpi to zwierzę, a jeżeli można w jakiś sposób pomóc,
to poda odpowiednie leki. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy w uzupełnieniu przekazał, że jeżeli dochodzi do zdarzenia
drogowego z udziałem zwierzęcia, to zgodnie z ustawą o ruchu drogowym i ochronie zwierząt
należy powiadomić policję albo straż miejską. To są służby uprawnione do tego, aby przybyć na
miejsce i później na miejscu zadecydować co dalej. Oczywiście każda z gmin ma podpisane
umowy  z  weterynarzami,  ale  absolutnie  nie  należy  samemu  zabierać  zwierzęcia  z  drogi,
przewozić, bo sporo kłopotów można sobie narobić. Natomiast, jeżeli mamy sytuację taką, że
rzeczywiście zwierzę już przez jakiś czas leżało i zostało rozjechane, no to już tylko służby
sprzątające i jest to właściwość danego administratora drogi.

 Radny Mirosław Lenk przekazał,  że jest  to przepis i  jest  on bardzo dobrze skonstruowany.
Natomiast życie jest życiem i 99% przypadków jest w ogóle nieewidencjonowana, bo to są koty
i jeże głównie. Do wczoraj zaś przez 48 godzin leżała sarna w rowie przy Opawskie i była próba
kontaktu ze strażą miejską i strażnik miejski nie bardzo wiedział, co ma w tej sytuacji zrobić.
Większość ludzi  nie czeka po kolizji,  zwłaszcza z jeżem, kotem. Generalnie  gdy nie ma to
skutków dla pojazdu własnego, zwyczajnie odjeżdżają. Dodał, że nie ma tutaj uwag do gminy,
być może zarządca drogi zbyt późno reaguje. 

 Radny Henryk Mainusz zapytał jak się mają nasze pszczółki.
 Pan Zbigniew Mazur przekazał, że nasze pszczółki mają się bardzo dobrze. Szkoda tylko, że

jest zimno i tak trochę późno zaczynają latać.
 Radny Leon Fiołka zadał 3 pytania. Pierwsze dotyczące zboża ukraińskiego, czy możemy być

spokojni, że nie dostało się do naszych pasz albo do naszych młynów? Drugie pytanie czy miało
miejsce zdarzenie, że jakiś dzik był z ASF-em. Trzecie pytanie dotyczy powstającej zagrody
żubrów.

 Pan Zbigniew Mazur przekazał, że na nasz teren te zboże nie przychodziło. U nas nie ma takich
dużych  firm,  które  mieszają  pasze.  W  kwestii  dzików  przekazał,  że  u  nas  ASF-u  nie
stwierdzono.  Ognisko  ASF-u  u  dzika  stwierdzono  na  terenie  województwa  ale  dalej  koło
Będzina, w kierunku Częstochowy. W kwestii żubrów to przekazał, że na razie ma informacje
tylko z prasy. Na pewno będzie to nadzorowane. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  do  tego  punktu  dołączone  jest  także
sprawozdanie z działań placówki Straży Granicznej z Rudy Śląskiej. Niestety dzisiaj na sesji nie
mamy osoby, która mogłaby to sprawozdanie  przedstawić,  zachęcił  więc do zapoznania  się
z treścią tego sprawozdania. Następnie zamknął przedmiotowy punkt obrad.

4. Analiza stanu gospodarki odpadami komunalnymi w Gminie Racibórz.

 Kierownik Referatu ds. Gospodarki Odpadami Mariola  Wierzbicka  uzupełniając  informację,
o  które  prosił  Radny  Mirosław  Lenk  przekazała,  że  w  zeszłym  roku  w ramach  czynności
sprawdzających wysłanych zostało do właścicieli nieruchomości w sumie 199 wezwań i to były
najczęściej  wezwania do złożenia deklaracji,  albo korekty lub jakichś wyjaśnień z uwagi na
powzięte  informacje  o  nieprawidłowościach  zawartych  w deklaracjach.  Były  więc  składane
wyjaśnienia,  deklaracje,  bądź  korekty  i  ostatecznie  było  prowadzonych  6  postępowań  i  6
wydanych decyzji. 

 Radny Marcin Fica przekazał,  że w poprzednich latach Prezydent obiecywał,  że wprowadzi
jakiś system wyliczenia osób, które nie płacą. Zapytał więc, że czy to już zostało zrealizowane? 

 Przewodniczący  Rady Marian  Czerner  przekazał,  że  chodzi  o  poszukiwanie  tzw.  martwych
dusz, które funkcjonują na terenie gminy, a uchylają się od obowiązku opłaty śmieciowej. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  absolutnie  nie  planowaliśmy  utworzenia
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systemu  wyświetlania  osób,  które  nie  płacą  czy  też  upubliczniania  ich  nazwisk.  Chodziło
o uszczelnienie systemu. Chodziło o to, aby na podstawie danych pozyskanych z innych źródeł,
jak  np.  zużycie  wody czy  też  ilość  osób,  które  uczęszcza  do  szkół,  do  przedszkoli,  na  tej
podstawie można czasami wskazać adresy, których deklaracja pozostaje, powiedzmy, wątpliwa,
W związku z  tym,  te  190 postępowań,  które  się  toczyło.  Na teraz  mamy sytuację  taką,  że
dynamika  spadku  ilości  osób,  które  mamy  w  systemie,  w  stosunku  do  ilości  osób
zameldowanych zdecydowanie wyhamowała, czyli mimo tego, że mamy tak czy inaczej mniej
deklaracji  rok  do  roku,  to  nie  odbija  się  to  tak  jak  spadek  ilości  zameldowań.  Dodał,  że
o szczegółach ewentualnie może dopowiedzieć Zastępca Prezydenta Dominik Konieczny, który
bezpośrednio to nadzoruje.

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że z wypowiedzi Radnego Marcina
Ficy wnioskuję, że chodziło mu prawdopodobnie o taką aplikację "Świdnik", którą nabyliśmy
bezpłatnie  na  podstawie  podpisanego  porozumienia  z  Samorządem  Miasta  Świdnik.  Ta
aplikacja służy do krosowania pewnych danych, m.in. danych z ewidencji ludności, z danymi
wodociągów raciborskich dotyczących zużycia wody pod konkretnymi punktami adresowymi,
danych  z  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  oraz  danych  ze  szkół  i  zestawianiu  tego,  czy
porównywaniu tych danych z danymi dotyczącymi osób ujętych w systemie gospodarowania
odpadami.  Jeżeli  pojawią  się  znaczne  różnice  w wyniku tej  analizy,  to  w tych  wypadkach
prowadzimy postępowania.  Zaczynając oczywiście  od tych przypadków, gdzie te różnice są
największe. 

 Radny Marcin Fica wskazał, że na końcu opracowania jest informacja o zmianie pojemników,
niemniej  część  osób  dalej  nie  segreguje,  mając  problem  z  wrzuceniem  odpadów  do  tego
pojemnika  przez  gumy,  które  skutecznie  blokują  otwór,  a  nie  są  wstanie  podnieść  klapy.
Odpady te więc trafiają do odpadów zmieszanych. Poza tym te nowe pojemniki zabrały bardzo
dużo miejsca na osiedlach. U nich np. został zlikwidowany trzepak. Następna sprawa, już od
kilku lat o tym mówi, nie znalazł do tej pory jakiejkolwiek informacji jak segregować śmieci,
żadnej  ulotki,  a  w  zestawieniu  jest  informacja  ile  wydajemy  na  te  ulotki.  Rozumie,  że
mieszkańcy  domów  jednorodzinnych  dostają  je  wraz  z  terminami  odbioru,  natomiast  na
osiedlach tego nie ma, nie zauważyłem tego i ludzie nie segregują. 

 Kierownik Referatu ds. Gospodarki Odpadami Mariola Wierzbicka przekazała, że jeśli chodzi
o  te  ulotki  czy  informacje,  to  referat  wysyłał  je  do  wszystkich  zarządców i  do  spółdzielni
mieszkaniowych.  Takie  tablice  usztywnione  pojawiły  się  na  niektórych  altanach
śmietnikowych.

 Radny  Marcin  Fica  przekaz,  że  taką  informację   widział  tylko  w jednym miejscu.  Zapytał
natomiast  co  z  tymi  śmietnikami  z  wolnostojącymi  kontenerami.  Ostatnio  była  mowa
o przeniesieniu śmietnika przy parku Jordanowskim, a takich miejsc jest o wiele więcej i z tym
się nic nie robi, nie ma żadnych działań, np. ul. Rzeźnicza, Podwale, na Ostrogu kontener stoi
przy samej kamienicy.

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał,  że dbanie o altany śmietnikowe,
w pierwszej kolejności należy do zarządców nieruchomości i tam należy kierować te pierwsze
uwagi czy zgłoszenia. Natomiast odnosząc się do samej zamiany pojemników typu "dzwon" na
pojemniki 1100 l, to uważa, że był to krok w dobrą stronę. W wyniku tego na pewno na mieście
jest  czyściej  przy  pojemnikach.  Można  je  ustawiać  w  bardziej  dogodnych  miejscach  niż
pojemniki typu "dzwon", łatwiejszy jest odbiór, tak że wiele argumentów przemawiało za tym,
aby tej zmiany wreszcie dokonać.  Dalej wskazał, że wrzucanie czy pozbywanie się odpadów do
pojemników do tego nieprzystosowanych jest  absolutnie  niedopuszczalne.  To jest  działanie,
które nie powinno mieć miejsca. Pojemniki są jasno i czytelnie opisane, do którego pojemnika,
jaki odpad należy kierować, gdzie papier, gdzie plastik, gdzie odpady typu BIO, gdzie odpady
zmieszane. Podkreślił też, że z analizy wynika, że ilość odpadów segregowanych wzrasta, np.
papieru zebrano ponad 30 ton więcej niż w roku poprzedzającym rok sporządzenia tej analizy.
Jeżeli chodzi o opakowanie ze szkła, to zbiórka jest na stałym poziomie. Wskazał jednak, że
choć udział odpadów zbieranych w sposób segregowany, selektywny wzrasta, nie można jednak
z  analizy  wywnioskować  jak  to  się  ma  w  zabudowie  jednorodzinnej  i  jak  w  zabudowie
wielorodzinnej.  Faktycznie  w  zabudowie  wielorodzinnej  występuje  więcej  problemów
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z segregacją, dotychczas nie nakładano kar ani nie prowadzono postępowań zmierzających do
tego,  aby  karnie  wyegzekwować  prawidłową  segregację.  Dużo  miast  ma  też  problem
z właściwą segregacją w zabudowie wielorodzinnej. Natomiast u nas chcemy edukować, uczyć
i  wskazywać. Dodał, że można też skorzystać z bezpłatnej aplikacji Eco Harmonogram, która
to aplikacja  jest  dostępna w sklepie Play i  po wpisaniu ulicy i  numeru domu podawane są
szczegółowe terminy odbioru odpadów, do jakich pojemników jakie odpady należy kierować,
tak aby segregacja była prowadzona w sposób prawidłowy.

 Radny Marcin Fica przekazał, że w Warszawie, na Ursynowie  widział ogłoszenie, że jeżeli
w  pojemniku  znajdą  się  nie  takie  asortymenty,  to  firma  odbierająca  ich  nie  odbierze  i  na
wspólnotę  zostanie  nałożona  kara.  Dodał,  że  czytał  później,  że  na  osiedlach  w Warszawie
zostały nałożone potężne kary na wspólnotę za to, że nie segregowali, tak jak powinni. Więc
jest tam chyba inne podejście do sprawy. Kary ponoszą wszyscy, ci co segregują i ci, co nie
segregują, bo w zabudowie jednorodzinnej idzie szybciej to wychwycić, natomiast w zabudowie
wielorodzinnej, to już trudne do wychwycenia. Warto jednak kontrole przeprowadzać i pisać
ogłoszenia  na  klatkach,  że  mieszkańcy  źle  segregują.  Może  w  jakiś  tam  sposób,  jeden
przypilnuje drugiego. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz Polowy przekazał,  że  w tej  materii  jednak stawiałby  bardziej  na
edukację niż na karanie i wymuszanie tego i stosowanie metod policyjnych. Zdecydowanie rok
do roku ilość segregowanych odpadów wzrasta, procentowo ten udział rośnie. Świadomość w
tym zakresie  też  wzrasta.  Dodał,  że  w jego ocenie  wymiana pojemników typu "dzwon" na
pojemniki 1100 l zdała egzaminu. Zdecydowanie odbiło się to na ilości odbieranego papieru,
dlatego  że  sytuacja  jest  prosta,  do  pojemnika  typu  "dzwon",  karton  musiał  być  podarty  na
kawałeczki, żeby to włożyć. W wypadku pojemnika 1100 l, wystarczy ten karton złożyć, nie
trzeba go drzeć, uchylamy wieko i można to włożyć. Zdecydowanie jest mniej kartonów wokół
tych miejsc zbiórki, jest bardziej uporządkowane to, jest mniej zaśmiecone. Niemniej idąc za
radą  Radnego  Marcina  Ficy,  żeby  tą  świadomość  zwiększać,  na  pewno  bezpośrednio  do
wszystkich mieszkańców skierujemy też informacje o tym, jak należy segregować odpady. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  dalszych  zgłoszeń  zamknął
przedmiotowy punkt obrad.

5. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Umowy Partnerskiej w celu wspólnej
realizacji  Projektu  pt.  "Odnawialne  źródła  energii  na  terenie  gmin  partnerskich:  Gminy
Kuźnia  Raciborska,  Gminy  Rudnik,  Gminy  Pietrowice  Wielkie  oraz  Gminy  Krzanowice"
współfinansowanego  ze  środków  pochodzących  z  Funduszu  na  rzecz  Sprawiedliwej
Transformacji w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027.

 Naczelnik  Wydziału  Komunalnego  Piotr  Glapa  przekazał,  że  w  zeszłym  tygodniu  urząd
pozyskał  informację,  że  Zarządu  Województwa  Śląskiego   ma  zamiar  rozpocząć  nabór
w  ramach  rozwoju  energetyki  rozproszonej  opartej  o  odnawialne  źródła  energii.  Razem  z
gminami wskazanymi w tytule uchwały mamy zamiar zawrzeć porozumienie w celu złożenia
wniosku w tym naborze. Ma to być nabór na granty dla mieszkańców. W najbliższym czasie
jest planowane spotkanie z przyszłymi partnerami. Oczywiście po uchwaleniu uchwały, która
umożliwi opracowanie wspólnego regulaminu naboru, który zostanie Państwu przedstawiony na
sesji w maju. Ten regulamin naboru, z uwagi na to, że jest aktem prawa miejscowego, będzie
musiał  być  ogłoszony  wcześniej,  będzie  poddany  konsultacjom,  będzie  można  zgłaszać  do
niego uwagi.

 Radny Mirosław Lenk zapytał czy jest to program grantowy, tzw. na mikroinstalacje w ramach
programu konsumenckiego, czyli dla mieszkańców?

 Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa przekazał, że nabór jest skierowany tylko do
mieszkańców.  Dotyczy  on szeroko rozumianego  OZE,  dotyczy  zarówno fotowoltaiki,  także
z magazynami energii, jak i pomp ciepła. Może dotyczyć także innych elementów, ale na tą
chwilę Gmina Racibórz, jak i gminy partnerskie nie zdecydowały się, jaki ma być pełen pakiet
oferty  zaproponowanej  mieszkańcom,  którzy  będą  chcieli  wystartować  w  tym  programie
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grantowym. 
 Radny Mirosław Lenk poprosił aby szczegóły o rozesłać radnym poprzez Biuro Rady na maila. 
 Naczelnik  Wydziału  Komunalnego  Piotr  Glapa  przekazał,  że  jutro  ta  informacja  zostanie

przesłana. Dodał, że sprawa jest z zeszłego tygodnia, pierwszy raz temat został podjęty w zeszły
czwartek. W poniedziałek dopiero udało się złożyć projekt uchwały.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał i ile lepsze jest partnerstwo, niż gdyby Gmina
Racibórz występowała np. sama?

 Naczelnik  Wydziału  Komunalnego  Piotr  Glapa  przekazał,  że  partnerstwo  jest  nie  tyle
wymagane, co preferowane przez organ, który będzie te granty przyznawał z uwagi na to, że są
przyznane dodatkowe punkty za liczbę deklarowanych instalacji, które mają uzyskać grant na
terenie  danej  gminy  lub  partnerstwa.  Uznaliśmy,  że  sami  nie  będziemy  w  stanie  sprostać
wymaganiom programu,  żeby  uzyskać  wystarczającą  ilość  punktów,  aby  w tym programie
grantowym zająć  odpowiednią  pozycję,  dlatego  też  zdecydowaliśmy,  żeby wystąpić  w nim
w partnerstwie. Tak zresztą też robi chociażby Rybnik.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  nie  wszystkie  gminy  naszego  powiatu
wstępują do tego partnerstwa.  Rozumie,  że odmówiły,  bo prowadzą własną politykę w tym
zakresie?

 Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa przekazał, że w ostatnim czasie rozpoczęliśmy
już  blisko  współpracę  właśnie  z  tymi  gminami,  które  są  tutaj  wskazane,  chodzi  o  gminy
w Raciborskim Klastrze Energii, program został z uwagi na ograniczony bardzo zakres czasu
skierowany tylko do partnerów w Klastrze.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  im  więcej  tym  lepiej,  więc  może
spróbować też w tej sprawie skontaktować się z tymi pozostałymi gminami. Następnie z uwagi
na brak zgłoszeń do dalszej dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia  Uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  Umowy  Partnerskiej  w  celu
wspólnej  realizacji  Projektu  pt.  "Odnawialne  źródła  energii  na  terenie  gmin  partnerskich:
Gminy  Kuźnia  Raciborska,  Gminy  Rudnik,  Gminy  Pietrowice  Wielkie  oraz  Gminy
Krzanowice"  współfinansowanego  ze  środków  pochodzących  z  Funduszu  na  rzecz
Sprawiedliwej Transformacji w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-
2027.  
Wyniki głosowania
ZA:  19,  PRZECIW:  1,  WSTRZYMUJĘ  SIĘ:  0,  BRAK  GŁOSU:  0,  NIEOBECNI:  3
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Krystyna
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław
Łęski, Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska,
Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Henryk Mainusz
NIEOBECNI (3)
Piotr Klima, Ludmiła Nowacka, Zuzanna Tomaszewska

Rada  podjęła  Uchwałę  Nr  LVII/821/2023 w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  Umowy
Partnerskiej  w celu wspólnej realizacji  Projektu pt.  "Odnawialne źródła energii  na terenie  gmin
partnerskich: Gminy Kuźnia Raciborska, Gminy Rudnik, Gminy Pietrowice Wielkie oraz Gminy
Krzanowice" współfinansowanego ze środków pochodzących z Funduszu na rzecz Sprawiedliwej
Transformacji w ramach Programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027. 
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6. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

 Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  zaopiniowała  pozytywnie  projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Szukalski przekazał,  że Komisja GMOŚiBP zaopiniowała negatywnie projekt
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że Komisja RGBiF nie rozstrzygnęła w głosowania kwestii
opinii do projektu przedmiotowej uchwały.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  chętnych  do  dyskusji  zarządził
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/822/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

7. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  zaopiniowała  pozytywnie  projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Szukalski przekazał,  że Komisja GMOŚiBP zaopiniowała negatywnie projekt
przedmiotowej uchwały. 

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  Komisja  RGBiF  zaopiniowała  pozytywnie  projekt
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Marcin Fica zapytał o różnicę kwoty ujętej w wieloletniej prognozie finansowej i po
rozstrzygnięciu  przetargu  w  zadaniu  dotyczącym  remontu  DW  935  Bosacka  –  Rybnicka.
Ponadto zapytał czy remont fragmentu tej drogi pomiędzy ul. Piaskową, a kanałem Ulga będzie
realizowany latem i w godz. od 6:00 do 22:00.    

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że łączne nakłady na tym zadaniu
nie  były  zmieniane  w  tej  uchwale.  Trzeba  mieć  natomiast  świadomość,  że  oprócz  kwoty
wynikającej  z  przetargu,  są  jeszcze  kwoty,  które  wcześniej  wydano  na  wydzielenie
dokumentacji  z  całości,  a  także  kwoty  związane  z  prowadzeniem  nadzoru  inwestorskiego.
Dodał, że nie spodziewa się jednak, że to wszystko wyniesie 1,7 mln zł. Po zakończeniu zadania
nastąpi  rozliczenie  i  spodziewa  się,  że  będą  tutaj  oszczędności.  Dodał,  że  jest  to  zadanie
wieloletnie, więc obejmuje wydatki roku 2022, obecnego roku i przyszłego. Dalej przekazał,
że remont odcinka drogi od ul. Piaskowej do kanału Ulga będzie realizowany w trakcie przerwy
wakacyjnej.  Na wykonawcy ciąży obowiązek sporządzenia i  uzgodnienia z zarządcami dróg
tymczasowej organizacji ruchu w tym miejscu i czasie.  

 Radny Marcin Fica uznał, że inżynier kontraktu był już w tej kwocie jaką podawał. Ponadto
w 2022 r. wydano tylko 158 000 zł. W kwestii ustalenia objazdów poprosił, aby nie było to
ustalone tak, jak jest to teraz, bo jego zdaniem obecny objazd jest fatalnie wyznaczony. Ruch
powinien  być  kierowany  ul.  Armii  Krajowej  do  nowej  obwodnicy,  a  nie  na  Nowomiejską
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i  Piaskową.  Ponadto  zapytał,  czy  jest  szansa  aby  remont  fragmentu  drogi  pomiędzy
ul. Piaskową, a kanałem Ulga był realizowany w godz. od 6:00 do 22:00. Następnie zapytał, czy
miasto zwracało się do ZDW o środki na ten odcinek drogi. Dalej zapytał jak zostały wyliczone
nakłady miasta na rewitalizację linii kolejowej do Racławic.

 Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  gdy  chodzi  o  oznakowanie
tymczasowego objazdu to zostało ono zaakceptowane przez Starostę po zaopiniowaniu przez
Powiatową Komisję Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego. Dodał, że jeżeli radny ma konkretne
wnioski,  to najlepiej  złożyć je na piśmie,  tak aby skierować je do ponownego rozpatrzenia.
W zakresie  remontu fragmentu  drogi pomiędzy ul.  Piaskową, a  kanałem Ulga to  będzie on
realizowany w miesiącach letnich, natomiast nie ma możliwości wymóc na wykonawcy robót
w godz. od 6:00 do 22:00. W zakresie finansowania przez województwo to przekazał, że jest to
realizowane w porozumieniu z zarządem województwa. Dodał, że projekt tego porozumienia
był przedkładany radnym. Uznał,  że bez tego porozumienia województwo nie przystąpiłoby
same  do  tej  realizacji.  W  związku  też  z  tym  miasto  wystąpiło  do  Programu  Polski  Ład.
W kwestii rewitalizacji linii kolejowej Racibórz – Racławice Śląskie przekazał, że wskazana
kwota  wynika  ze  sposobu  podziału  ogólnej  kwoty  przypadającej  na  samorządy  w  oparciu
o długość linii kolejowej, która przebiega w granicach administracyjnych danej gminy. Dodał,
że szacunkowa wartość dokumentacji wykonawczej to ok. 20 mln zł, z tego 85% pokrywa PKP
ze środków rządowych Programu Kolej+,  pozostałe  15% przypada na stronę samorządową.
Niewykluczone, że po rozstrzygniętym przetargu kwoty te jeszcze się zmienią. Udział może być
niższy. Do finansowania tego zadania włączyła się też firma Eko - Okna. Dodał, że należy więc
wykorzystać szansę odbudowy tej linii, bo druga taka szansa może się już nie pojawić. Zakłada
się, że ruch będzie odbywał się po starym śladzie, będzie też można na nowo uruchomić ruch
towarowy. Linia ta będzie też pewną szansą lepszego skomunikowania firny Eko - Okna.

 Radny Henryk Mainusz zapytał o planowane obłożenie użytkowników na tej linii kolejowej.
Na dzień dzisiejszy kosztować to ma miasto 500 000 zł, a ile będzie to kosztowało później?

 Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  analizy  były  wykonywane.
Dodał,  że  miasto  wniosło  już  wkład  kilkunastu  tysięcy  złotych  w  tworzenie  studium
wykonalności.  To  studium  pokazało  celowość  tego  projektu  i  pozwoliło  uzyskać
dofinansowanie Programu Kolej+. Dodał, że nie potrafi teraz przekazać jakie konkretnie były
przewidziane potoki pasażerskie na tym odcinku. Wpływ na to ma wiele czynników, które stale
się zmieniają, choćby zwiększająca się liczba zatrudnionych w firmie Eko – Okna.    

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przedstawił przykład funkcjonowania kolei u południowych
sąsiadów. Uznał, że należy więc wykorzystać tą szanse, tak aby i u nas na powrót uruchomić
tą  linię,  tym bardziej,  że  zaangażowanie  finansowe miasta  nie  jest  jakieś  szczególnie  duże.
Ponadto wskazał, że dzięki uruchomieniu tej linii będzie można poprawić przejazd kolejowy
w Studziennej. Dalej podkreślił duże zaangażowanie w budowę dworca, więc dobrze jest ten
potencjał wykorzystać.  

 Radny Mirosław Lenk wskazał, że obłożenie ruchem pomiędzy Raciborzem, a Głubczycami
może  być  niewielkie.  Niemniej  nic  złego  w  tym,  że  państwo  chce  promować  połączenia
kolejowe. Projekt ten jest projektem cywilizacyjnym, ale jedynie dla tych miejscowości, gdzie
kolej powróci, nie zaś dla Raciborza. Bez dyskusji jest natomiast dojazd młodzieży do szkół,
czy pracowników do zakładów pracy Raciborza. Lepiej aby ten dojazd odbywał się koleją, niż
aby miał odbywać się drogami. Dalej wskazał, że na komisji gospodarki Zastępca Prezydenta
Dominik  Konieczny  wskazywał,  że  Województwo  Opolskie  nie  uzależnia  realizacja  tego
projektu od dopłat samorządów lokalnych i że będzie to tylko wkład w dokumentację. Więc na
tym wydatki miasta w zasadzie się kończą. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zarządził 
głosowanie.  
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
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ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk
PRZECIW (3)
Marcin Fica, Henryk Mainusz, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/823/2023 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 

8. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Marcin Fica, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/824/2023 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 
Raciborskiemu. 

9. Uchwała w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Dawid Łomnicki
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska
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Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/825/2023 w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych.

10. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXIX/595/2018 Rady Miasta Racibórz z dnia 25
kwietnia 2018 r. w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, 
szkół podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których organem 
prowadzącym jest Miasto Racibórz z późniejszymi zmianami.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXIX/595/2018 Rady Miasta Racibórz z 
dnia 25 kwietnia 2018 r. w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli 
przedszkoli, szkół podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których organem 
prowadzącym jest Miasto Racibórz z późniejszymi zmianami (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Marcin Fica, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/826/2023 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXIX/595/2018 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 25 kwietnia 2018 r. w sprawie określenia regulaminu wynagradzania 
nauczycieli przedszkoli, szkół podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których 
organem prowadzącym jest Miasto Racibórz z późniejszymi zmianami.

11. Uchwała w sprawie stypendiów sportowych.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie stypendiów sportowych (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/827/2023 w sprawie stypendiów sportowych.
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12. Uchwała w sprawie utworzenia parku kulturowego pod nazwą "Park Kulturowy Serce 
Starego Raciborza".

 Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  zaopiniowała  pozytywnie  projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michała Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniowała negatywnie projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  zaopiniowała  negatywnie
projekt przedmiotowej uchwały.

 Pani Maria Olejarnik Miejski Konserwator Zabytków przekazała, że od 5 lat cały Zespół ds.
Parku Kulturowego, włącznie z przedstawicielami Rady, pracował nad stworzeniem omawianej
dziś  uchwały  w  tym  kształcie.  Były  to  dziesiątki  godzin  pracy  urzędników,  specjalistów
w swojej  dziedzinie,  spotkań roboczych w terenie,  delegacji,  warsztatów, spotkań i  rozmów
z mieszkańcami i przedsiębiorcami. Wielu także i Państwa brało udział. Odbyły się dyskusje na
komisjach i sesjach. Wynikły w tym czasie wnioski i zostały wzięte pod uwagę w projekcie.
Uchwałę przygotowano w oparciu o obowiązujące w Polsce przepisy, a jej ostateczną formę
skonsultowano ze specjalistami. Mam tutaj na myśli m.in. Instytut Myśli Polskiej Wojciecha
Korfantego, Panią Agnieszkę Olczyk z Narodowego Instytutu Dziedzictwa, Pana dr. Łukasza
Dworniczaka,  Akademię  Nauk  Stosowanych  w  Raciborzu.  Odbyła  się  także  konferencja,
w  której  wzięli  udział  samorządowcy  z  innych  miast:  z  Brzegu,  z  Pszczyny,  Zakopanego,
z Krakowa. Przygotowany w tym kształcie dokument jest sukcesem nas wszystkich i szansą dla
naszego miasta.  Są Państwo radnymi, ponieważ zależy Państwu na tym mieście i doskonale
znacie jego historię, a jest ona jedną z najdłuższych w Polsce. Przeszłość nie zawsze była dla
Raciborza  łaskawa,  dlatego  warto chronić  każdą  historyczną  zabudowę,  kamienicę,  kościół,
układ  ulic,  a  nawet  drzewo.  Narzędziem  do  ochrony  jest  właśnie  park  kulturowy.  Park
kulturowy nie ogranicza, tylko odsłania to, co ukryte: detale, kolory, kształty, pamięć o tych,
którzy byli tu przed nami, stworzyli to piękne miasto. Park kulturowy wymaga. Jako historyk
sztuki i konserwator zabytków szczególnie interesuję się nowoczesnością, w tym nowoczesną
urbanistyką  i  architekturą.  Przy  czym  nowoczesna  urbanistyka  to  już  nie  modernistyczne
miasta, jakie projektował Le Corbusier, podzielone szerokimi traktami dróg na strefy do pracy
i do spania,  ani futurystyczne wizje miasta jako pędzącej  maszyny wyrosłej  na gołej  ziemi.
Nowoczesne  miasto  kreuje  się  w  myśl  np.  przedstawioną  przez  Jane  Jacobs  w  latach
sześćdziesiątych w traktacie "Życie i śmierć wielkich miast Ameryki". Jest to miasto, w którym
przenikają się ze sobą wszystkie jego funkcje i szanują się wzajemnie.  To, że Racibórz jest
średnim miastem, potraktujmy jako atut. Racibórz jest idealnym miejscem do życia. Ta jego
ludzka skala i urbanistyka przyjazna człowiekowi wymaga zauważenia i docenienia. Socjolodzy
są przekonani, że wkrótce odwróci się trend migracji ludzi z małych miast do metropolii, wiele
osób pracuje zdalnie, ludzie szukają raczej spokoju i komfortu życia, a to może im dać średnie,
logicznie uporządkowane, kompletne miasto, które można objechać rowerem w pół godziny.
Do  tego  miasto  z  bogatą  historią,  w  którym  mieszkaniec  czuje  się  spadkobiercą
i kontynuatorem. Miasto z duszą. Takim właśnie miastem jest Racibórz, a park kulturowy jest
jednym  z  narzędzi,  za  pomocą  których  można  wydobyć  wspaniałe  cechy  Raciborza.
Wymagajmy,  żeby  nowo  powstająca  architektura  w  najstarszej  części  naszego  miasta  była
architekturą nowoczesną, ale o wysokiej jakości, czyli architekturą dopasowaną do otoczenia,
wynikającą z kontekstu i funkcji miejsca. Już to mówiłam, ale powtórzę. Tego, czy budynek jest
dobrze  zaprojektowany,  nie  określa  jego  styl  czy  data  powstania,  ale  wrażenie,  jakby  stał
w  swoim  miejscu  od  zawsze.  Park  kulturowy  jest  niczym  innym,  jak  wyrazem  woli
przedstawicieli  miasta,  żeby  jego  przestrzeń  nie  była  byle  jaka,  a  żeby  szanowano  w niej
historyczne nawarstwienia. Ograniczenie reklam i banerów jest dzisiejszą potrzebą. W trakcie
boomu gospodarczego nikt nie przewidział skutków zalewu przestrzeni publicznych reklamami,
a  skutek  ten  jest  szczególnie  bolesny  dla  przestrzeni  historycznych.  Prowadzi  do  zaniku
świadomości, że przestrzeń ta ma historię, a właśnie o świadomość i poczucie tożsamości tu
chodzi, nie bez powodu w nazwie parku jest "serce". Decyzja oczywiście należy do Państwa
i wierzę, że podejmiecie ją w zgodzie z sobą i stojąc w interesie Raciborza. Dziękuję za wspólną
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pracę,  dyskusję,  za  wszystkie  uwagi  i  za  to,  że  mogliśmy  przez  te  wszystkie  lata
przedyskutować i przepracować ten temat wspólnie. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak zgłoszeń do dalszej dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie utworzenia parku kulturowego pod nazwą "Park Kulturowy Serce
Starego Raciborza" (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 10, PRZECIW: 10, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (10)
Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał 
Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk
PRZECIW (10)
Irena Białuska, Marcin Fica, Piotr Klima, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna 
Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Marian Czerner
NIEOBECNI (2)
Mirosław Lenk, Zuzanna Tomaszewska

Rada nie podjęła Uchwały w sprawie utworzenia parku kulturowego pod nazwą "Park Kulturowy 
Serce Starego Raciborza". 

13. Uchwała w sprawie zawiadomienia o możliwości popełnienia przestępstwa.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zawiadomienia o możliwości popełnienia przestępstwa. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 6, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (6)
Leon Fiołka, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Anna 
Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Krystyna Klimaszewska, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/828/2023 w sprawie zawiadomienia o możliwości popełnienia 
przestępstwa. 

14. Uchwała w sprawie petycji z dnia 26 marca 2023 roku.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
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Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie petycji z dnia 26 marca 2023 roku. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał 
Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, 
Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Marian Czerner, Leon Fiołka
NIEOBECNI (2)
Krystyna Klimaszewska, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/829/2023 w sprawie petycji z dnia 26 marca 2023 roku. 

15. Uchwała w sprawie poparcia apelu Rady Gminy Mszana o zniesienie kryterium 
dochodowego przy przyznawaniu dodatku gazowego na podstawie art. 18 ust. 2 ustawy z dnia
15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie niektórych odbiorców paliw gazowych w 2023 r. w 
związku z sytuacją na rynku gazu.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie poparcia apelu Rady Gminy Mszana o zniesienie kryterium 
dochodowego przy przyznawaniu dodatku gazowego na podstawie art. 18 ust. 2 ustawy z dnia 
15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie niektórych odbiorców paliw gazowych w 2023 r. w 
związku z sytuacją na rynku gazu. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 6, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, 
Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (2)
Piotr Klima, Mirosław Lenk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (6)
Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Anna 
Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/830/2023 w sprawie poparcia apelu Rady Gminy Mszana o 
zniesienie kryterium dochodowego przy przyznawaniu dodatku gazowego na podstawie art. 18 ust. 
2 ustawy z dnia 15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie niektórych odbiorców paliw gazowych w
2023 r. w związku z sytuacją na rynku gazu. 

16. Uchwała w sprawie petycji z dnia 20 lutego 2023 roku.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
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Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie petycji z dnia 20 lutego 2023 roku. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Mirosław Lenk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Marcin Fica, Michał Kuliga
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/831/2023 w sprawie petycji z dnia 20 lutego 2023 roku. 

17. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przedstawił  informacje  o  realizacji  uchwał  Rady  Miasta
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej kadencji. Niniejsze informacje stanowią zał. Nr 2 do protokołu. Następnie przedstawił
informacje o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym. Lista omówionych wydarzeń
stanowi zał. Nr 3 do protokołu. Dalej przedstawił sprawę, która może nie dotyczy bezpośrednio
tego, czym zajmował się Prezydent w czasie między sesjami, natomiast obrazuje ludzi, którzy
pracują w urzędzie czy też w podległych jednostkach. Otóż otrzymał korespondencję od firmy
BSL Basis Supporting Life sp. z o.o. z Wodzisławia Śląskiego, w której czytamy następujące
słowa:  "Chcielibyśmy przekazać  nasze serdeczne podziękowania  za wykazanie się wzorową
postawą obywatelską i zaangażowaniem przez starszego inspektora Mieczysława Nowaka oraz
aplikanta  Mateusza  Strzedułę,  którzy  w  dniu  20 kwietnia  2023  roku  udzielili  nam pomocy
w  transporcie  pacjenta  na  noszach  w  bardzo  trudnych  warunkach  lokalowych.  Chciałbym
szczególnie  podkreślić,  że  działania  strażników  miejskich  przekroczyły  ich  codzienne
obowiązki  i  stanowiły  przykład  doskonałej  służby  publicznej.  Ich  zaangażowanie,  troska
o pacjenta i zdolności współpracy w zespole w sytuacji  kryzysowej zasługują na najwyższe
uznanie. Proszę przekazać moje wyrazy wdzięczności i uznania dla strażników miejskich oraz
wyrazić moje serdeczne podziękowanie ich przełożonym za wspaniałą pracę, jaką wykonują na
rzecz  mieszkańców.  Jesteśmy  wdzięczni  za  to,  że  mieliśmy  okazję  mieć  tak  pozytywne
doświadczenie  z  Pana  podkomendnymi.  Dzięki  ich  postawie,  pomocy  i  zaangażowaniu
mogliśmy  skutecznie  i  szybko  pomóc  osobie,  która  potrzebowała  pomocy  medyków.
Z poważaniem,  ratownicy BSL Basis Supporting Life  sp.  z  o.o.".  Dodał,  że  niezależnie  od
dzisiaj  odczytanego na sesji  pisma,  oczywiście  osobno postara  się  też  wyrazić  uznanie tym
naszym 2 strażnikom za taką postawę. Na zakończenie korzystając z okazji zaprosił radnych na
obchody Święta 3 Maja.

18. Wolne wnioski i informacje.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  wrócił  do  sprawy  prośby  o  poparcie  stanowiska
stowarzyszeń seniorów z Raciborza w celu utrzymania placówki Banku PKO BP przy ul. Pracy.
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Dodał, że pismo zostało radnym przesłane na maila niemniej przybliżył jego treść. Do pisma
została  załączona  lista  osób,  stowarzyszeń  i  zakładów  udzielających  poparcia.  Z  tego  co
przekazał  Prezes Dobra Ojczyzny,  będzie jeszcze pozyskiwał dalsze poparcie  dla tego listu,
niemniej wskazał, że jest bardzo mało czasu do podjęcia jakieś próby ochrony tego oddziału
banku. W związku z tym ma dwie propozycje do przedyskutowania. Pierwsza, to jest uchwała
intencyjna, apel Rady Miasta Racibórz o utrzymanie tego oddziału. Ewentualnie druga: do tego
pisma, które zostało u nas złożone, przygotowany został  załącznik z nagłówkiem, który jest
dedykowany  do  tego  pisma,  z  poparciem  poszczególnych  radnych.  Decyzja  będzie  tutaj
należała  do  Państwa,  czy  wystosujemy  apel  jako  Rada  Miasta,  czy  każdy  będzie  mógł
indywidualnie  ewentualnie  potwierdzić  to  na  liście.  Dodał,  że  został  przygotowany  projekt
uchwały, który został zaparafowany przez radców prawnych. Jeżeli mamy zrobić to w formie
apelu, to oczywiście trzeba będzie przegłosować wprowadzenie tego punktu do porządku obrad.
Dodał,  że osobiście tej informacji  nie zweryfikował,  nie dzwonił  ani do banku, ani nigdzie.
Pismo to  wpłynęło  do  Rady  Miasta  tuż  przed  sesją.  Być może warto  byłoby sprawdzić  tę
informację, ale nie chce mu się wierzyć, żeby tych kilka instytucji się myliło w tym zakresie.
Jeżeli zaś to odłożymy o miesiąc, to uchwała praktycznie będzie mało już zasadna.

 Radny Henryk Mainusz przekazał, że fakt ten został potwierdzony. 
 Radna  Anna  Ronin  zapytała  w  jaki  sposób  moglibyśmy  ewentualnie  pomóc,  czy  chodzi

o finanse, czy o coś innego, może taka jest polityka banku? 
 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  uznał,  że  jest  to  zapewne  jakaś  polityka  banku,

prawdopodobnie zarząd zdecydował o likwidacji oddziału akuratnie w Raciborzu. 
 Radna Anna Ronin uznała, że będzie to trochę przekroczenie kompetencji rady. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że jest to decyzja banku i rada nikogo nie jest

w  stanie  zmusić.  Apel  rady  zostanie  przesłany  do  prezesa  banku.  Można  też  to  pismo
indywidualnie poprzeć. 

 Radna Anna Ronin  uznała,  że  to  poparcie  może uczynić  każdy jako  osoba fizyczna.  Dalej
wskazała,  że przyjęcie tego apelu może spowodować, że za chwilę co sesję będziemy mieć
podobne apele, a jej zdaniem nie jesteśmy tak naprawdę kompetentni do czegokolwiek. Uznała,
że lepiej jak każdy podpisze apel. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner uznał, że jest to publiczna deklaracja, oczywiście każdy
ma prawo podjąć tę decyzje sam. Dodał, że dotyczy to miasta i jak najbardziej taki apel jest
w jego ocenie zasadny, ale oczywiście decyzję każdy będzie podejmował indywidualnie. Tutaj
nie ma żadnej dyscypliny ani nakazu. 

 Radny Henryk Mainusz przekazał, że PKO od 20 lat dzierżawiło pomieszczenia od Spółdzielni
Mieszkaniowej.  Uznali,  że  ekonomia  ma swoje  prawa.  Dalej  poprosił  aby się  rozejrzeć  ile
mamy pustych lokali  handlowych, ile parabanków z ulicy Długie zniknęło. Dla banku są to
konkretne koszty. Coraz częściej obsługa rachunków odbywa się elektronicznie. Wynika więc,
że bank przenosi się do swojej głównej siedziby na ul. Mickiewicza, więc nie znika z Raciborza.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że chodzi o osoby starsze, które korzystają
z tej placówki i które z taką prośbą do rady przyszły. Dodał, że z taką samą prośbą przyszli też
do Prezydenta.

 Radny Henryk Mainusz dodał, że po jednej stronie jest bank, a po drugiej placówka pocztowa.
Przelewy, opłaty można zlecać w jednym i w drugim, bo prowizje są pobierane i tu, i tu. Stąd
też mniej ludzi. 

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  zastanawianie  się  nad  dokładnymi  przyczynami,
uzasadnieniami banku nie ma sensu. Bank oceniają biznes, jeśli ten biznes tam się nie kalkuluje,
to próbują go zwijać. Niemniej jednak, gdzie ci mieszkańcy mają się szczerze mówiąc udać?
Dalej  wskazał,  że Gmina Mszana napisała do nas, abyśmy poparli  działania  zmierzające do
tego,  żeby  nie  brać  kryterium  dochodowego  przy  dopłatach  do  gazu.  Temu  jest  akurat
przeciwny. Podobnie ci mieszkańcy nie znaleźli chyba innego sposobu na załatwienia swojej
sprawy, jak skierować ją do rady. Dalej wskazał, że jest to bank państwowy, bo gdyby to był
bank prywatny, to rzeczywiście podzieliłby stanowisko Radnej Anny Ronin, że nie mamy na to
wpływu. To jest jednak bank państwowy, który powinien w swojej misji rozważać dotarcie do
klientów, również starszych i może mniej zaradnych elektronicznie,  internetowo. Nie należy

23



więc odsyłać tych ludzi tylko dlatego, że nie bardzo wiemy, czy ktoś nas posłucha, czy nie.
 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  rozmawiamy  o  czynniku  społecznym,

o prośbie mieszkańców, dlatego pochylił się nad tym problemem i przekazuję go po to by rada
podjęła decyzję, czy ten wniosek uzyska poparcie, czy też nie. Nie rozmawiamy tutaj w ogóle
o aspektach biznesowych, bo to nie jest miejsce ani czas na to, żeby o tym rozmawiać. 

 Radny  Piotr  Klima   przekazał,  że  dziwi  się  niektórym  wypowiedziom,  bo  chyba  trochę
zawracamy sens bycia radnym. Wskazał, że poproszono radę o poparcie i to jest naturalne, że
trzeba tego poparcia  udzielić.  Proszą o to ludzie  starsi.  Być może temu oddziałowi  też jest
potrzebne to, żeby właśnie było poparcie, bo będą mogli przed zwierzchnikami wykazać, że
mieszkańcy proszą o to.  Dodał,  że  nie  widzi  żadnych powodów, żeby takiego poparcia  nie
udzielić, nic radnych to nie kosztuje. 

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  złożył  formalny  wniosek  o  zmianę  porządku  obrad
poprzez wprowadzenie projektu uchwały z przedmiotowym apelem. Następnie przedstawił treść
uchwały i uwagi na brak zgłoszeń zarządził głosowanie wniosku.
Głosowano wniosek w sprawie:
uzupełnienia porządku o projekt Uchwały w sprawie poparcia apelu Stowarzyszeń 
zrzeszających seniorów o utrzymanie II Oddziału PKO BP S.A. w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk
PRZECIW (1)
Anna Szukalska
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Leon Fiołka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska

Rada przyjmując wniosek dokonała zmiany porządku obrad.

 Radny  Piotr  Klima  przedstawił  dwie  swoje  interpelacje.  Interpelacja  nr  1.  Opis  stanu
faktycznego:  Rada Miasta  w dniu 18 stycznia  2023 roku podjęła  uchwałę nr LIII/770/2023
w sprawie zaniechania realizacji przedsięwzięcia pod nazwą "Raciborskie Centrum Aktywnej
Integracji  Społecznej,  budowa obiektu z  wyposażeniem",  gdzie  w uzasadnieniu  do uchwały
napisano:  Rada  Miasta  nigdy  nie  wyrażała  zgody  na  zadanie  pt.  "Raciborskie  Centrum
Aktywnej  Integracji  Społecznej,  budowa  obiektu  z  wyposażeniem",  pod  pozorem  którego
realizowane  ma  być  lodowisko,  zadaszone  namiotem  brezentowym,  o  rozmiarach  płyty
lodowiska 1000 m²,  to  jest  mniejszej  o około 800 m² niż  obecne lodowisko i  na które nie
zabezpieczono środków w wysokości,  na jaką podpisano umowę. Wobec powyższego Rada
Miasta  Racibórz  zdecydowała  o  zaniechaniu  realizacji  zadania.  Uchwała  ta  jest  w  obiegu
prawnym  i  obowiązuje.  Dodał,  że  pytania  ważne  dla  lokalnej  społeczności  wynikające  z
powyżej opisanego stanu faktycznego: Czy realizacja przedsięwzięcia pt. "Raciborskie Centrum
Aktywnej Integracji  Społecznej,  budowa obiektu z wyposażeniem" została  zgodnie z treścią
przytoczonej uchwały Rady Miasta zaniechana, czy też wbrew woli Rady Miasta trwa dalej, co
może sugerować wydawane 29 marca 2023 roku pozwolenie na budowę? Jeśli inwestycja trwa,
to dlaczego Prezydent nie wykonuje uchwały Rady Miasta o zaniechaniu tego przedsięwzięcia?
W zeszłym roku w dniu 15 grudnia 2022 podpisano umowę na realizację tego przedsięwzięcia,
a już 29 grudnia 2022 od firmy wykonującej to zadanie zakupiono agregat do wytwarzania lodu,
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rolbę,  sztuczną  podłogę  do  przykrywania  nawierzchni  lodowiska  latem  oraz  niepełną
dokumentację  budowlaną.  W  błyskawicznym  tempie,  bo  jeszcze  tego  samego  dnia,
zdecydowano  o  zapłacie  za  tę  dostawę.  Zapytał  więc  co  z  tym  sprzętem  i  niepełną
dokumentacją  budowlaną  za  prawie  2  000000  zł  obecnie  się  dzieje?  Czy  dokonano  próby
zwrotu  i  odzyskania  środków  od  firmy  Alles  Cool?  Czy  służby  Urzędu  Miasta  dokonały
kontroli OSiR na okoliczność tych kontrowersyjnych zakupów? 
Interpelacja  nr  2.  Opis  stanu  faktycznego:  Ogłoszono  przetarg,  z  którego  wynika  zamiar
rozbudowy Raciborskiego Centrum Aktywnej Integracji Społecznej. Inwestycja ma kosztować
powyżej  30 000 000  zł.  Pytania  ważne  dla  lokalnej  społeczności  wynikające  z  powyżej
opisanego stanu faktycznego: Czy w mieście Racibórz działa instytucja Raciborskie Centrum
Aktywnej Integracji Społecznej? Jeśli nie, to proszę odpowiedzieć, dlaczego został ogłoszony
przetarg  na  rozbudowę instytucji,  która  nie  istnieje?  Jeśli  taka instytucja  istnieje  w mieście
Racibórz, to wnoszę o udzielenie dalszych informacji. Od kiedy w Raciborzu działa Raciborskie
Centrum Aktywnej  Integracji  Społecznej,  w skrócie  RCAIS? Proszę  podać  adres  i  godziny
urzędowania RCAIS. Jaka jest forma prawna i organizacyjna RCAIS? Czy to jest np. zakład
budżetowy,  jednostka  organizacyjna  miasta,  spółka  prawa  handlowego  i  tym podobne.  Kto
w Urzędzie Miasta sprawuje nadzór nad RCAIS, jest odpowiedzialny za współpracę RCAIS
z  Urzędem  Miasta?  Jaki  jest  skład  kierownictwa  RCAIS?  Proszę  okazać  dokumenty
korporacyjne,  np.  regulamin,  statut.  Jaki  jest  zakres  usług świadczonych przez RCAIS? Jak
można z tych usług skorzystać? Czy usługi są odpłatne dla potencjalnie korzystających? Biorąc
pod uwagę duże społeczne zainteresowanie planami rozbudowy RCAIS, powyższe informacje
są  również  bardzo  istotne  dla  wielu  mieszkańców  Raciborza,  którzy  chcieliby  skorzystać
z usług tego Centrum, a nie można znaleźć o nim żadnych informacji na oficjalnych stronach
Urzędu Miasta.  

 Radny Dawid Łomnicki przekazał, że chciałby dzisiaj zainspirować bardzo ważną myślą. Jako
że  ma  od  kilku  dobrych  lat  okazję  obserwować  fundację,  polską  fundację,  która  kiedyś
nazywała  się  Fundacją  Na  Rzecz  Świadomego  Życia,  a  dzisiaj  już  działając  na
międzynarodowych  rynkach,  nazywa  się  World  Healthy  Living  Foundation.  Fundacja  ta
poczyniła działania w kierunku mentalności dzieci i mentalności młodzieży, wyzwań, o których
dzisiaj słyszymy, prób pozbawienia się życia, których niestety jest coraz więcej. W odpowiedzi
na te wyzwania można zobaczyć szerszą perspektywę tego, jak na przestrzeni czasu po prostu
dzieci  i  młodzież  się  rozwijają,  w którą  stronę  to  idzie.  Dlatego  też  chciałby  zainspirować
Radnych i Pana Prezydenta,  przede wszystkim zaprosić do tego, aby przyjrzeć się akcji. To jest
akcja,  która  jest  darmową  akcją.  To  jest  jedyny  program  w  Polsce,  który  jest  określany
programem rozwoju  mentalnego właśnie  dla  dzieci,  dla  młodzieży,  dla  rodziców, jednostek
oświatowych, dla pedagogów. I to jest akcja, która w zeszłych edycjach liczyła sobie ponad 300
jednostek oświatowych, a to oznacza, że ponad kilkaset pedagogów, nauczycieli podpisuje się
pod wartościami, które ta akcja przekazuje. Dzieci dzięki temu odkrywają swoje talenty, mają
poczucie  sprawczości  i  ważności.  Dzieci  dzięki  temu  zaczynają  ze  sobą  współpracować,
przestają być samotnymi jednostkami, które gdzieś tam zostają w całym tym życiu same, nawet
jeżeli  otaczają  ich  ludzie.  Zaprasza  więc  wszystkich  by  przyjrzeć  się  tej  akcji.  Dodał,  że
rozmawiał  na  ten  temat  już  z  Naczelnikiem Edukacji.  Wskazał  też  na  partnerstwo  RMF-u
i Polskiego Związku Koszykówki. Dodał,  że poprzez Biuro Rady Miasta postara się aby ta
informacja  do  radnych  trafiła,  by  zdecydować  czy  możemy  wziąć  udział  w  czymś,  co
spowoduje,  że  być  może  za  kilka  lat  będziemy  spotykać  się  z  ludźmi  silniejszymi,
pewniejszymi,  z  ludźmi,  którzy  będą  mieli  odwagę  do  realizowania  swojej  wyjątkowości,
którzy niekoniecznie będą robili to, co jest narzucane odgórnie przez społeczeństwo. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że na poprzedniej sesji mówiliśmy o obelisku dla śp. Aspiranta
Michała Kędzierskiego. Zapytał więc czy 4 maja będzie odsłonięcie tego obelisku? Wskazał, że
na obchody 3 Maja Prezydent zapraszał, a na to wydarzenie nie. Czy będzie takie? Poprosił też
o  zorganizowanie spotkania z projektantami remontu linii kolejowej w temacie przebudowy
wiaduktów, jak i mostów. Dodał, że uczestniczył w 2021 roku w spotkaniu z przedstawicielami
firmy,  która to projektowała.  Była to firma Data Bud. Omawialiśmy tam kilka szczegółów,
zgłaszaliśmy  im  pewne  kwestie  w  sprawie  tego  remontu.  Teraz  dowiedział  się,  że
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prawdopodobnie jest inna firma, która prowadzi projekt tej linii kolejowej. Byłoby więc dobrze
żeby się spotkać i te tematy, które wynikły w czasie poprzedniego spotkania przypomnieć, żeby
to zostało wprowadzone do tego opracowania, póki nie będzie za późno. Wskazał, że gdy było
spotkanie w sprawie dworca,  to dyrektor z Krakowa odpowiedział nam, że za późno pewne
elementy  zostały  zgłoszone.  Trzecia  sprawa.  Zapytał,  dlaczego  do  tej  pory  nie  zostało
uruchomione  nowe oświetlenie  ul.  Cecylii?  Już rok stoi,  a  nie  jest  załączone.  Firma,  która
remontowała tą ulicę, powinna wszystkie sprawy pozałatwiać do końca. Do tej pory świeci stare
oświetlenie, tracimy pieniądze, bo tamte oświetlenie jest starego typu. 

 Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  oczywiście  przy  okazji
kolejnych  spotkań,  o  ile  takie  będą  się  oczywiście  odbywać,  w  temacie  przebudowy  linii
kolejowej  151,  pozwolę  sobie  zaprosić  radnego  na  takie  spotkanie.  W  tej  chwili  można
powiedzieć, że ten projekt jest na takiej bardzo wstępnej fazie. Potrzeba podjąć najpierw szereg
kroków formalnych. Firma wykonująca projekt, czyli firma BBF z Poznania musi się zwrócić
o wydanie warunków. Takie warunki będzie trzeba przygotować. Później po ich stronie jest
kwestia  uwzględnienia  tych  warunków  wstępnych  i  brzegowych.  Uznał,  że  wtedy  będzie
dopiero jakaś okazja do dalszej, pogłębionej analizy i do dalszych spotkań w temacie. Ponadto
będzie trzeba uwzględnić całą infrastrukturę podziemną, która niejednokrotnie może  kolidować
i  trzeba  będzie  szukać  optymalnych  rozwiązań  dla  tego  projektu.  W  temacie  ul.  Cecylii
przekazał, że po stronie miasta było tylko podpisanie umowy z firmą Tauron i to niestety już tak
długo trwa. Miasto wystąpiło o warunki i z propozycją umowy. Umowę podpisano ale Tauron
ma  pewien  harmonogram  prac  do  wykonania  i  po  prostu  trzeba  poczekać  aż  Tauron  to
zrealizuje. Spodziewamy się, że będzie to w najbliższych tygodniach.

 Radny Marcin Fica przekazał, że w styczniu było to samo mówione. Dalej powtórzył pytanie
czy na 4 maja będzie gotowy pomnik czy obelisk dla śp. Aspiranta Michała Kędzierskiego na
ul.  Chełmońskiego?  Przy  podejmowaniu  uchwały  było  mówione,  żeby  zdążyć  na  rocznicę
śmierci. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  nie  przypomina  sobie,  żeby  składał  taką
deklarację. Nie planuje otwarcia 4 maja. 

 Radny Marcin Fica zapytał kiedy można się spodziewać gotowego pomnika? 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że jak się prace zakończą. Mamy pozwolenie na

budowę, prace trwają.
 Radny Michał Kuliga przekazał dwie sprawy do Pana Prezydenta. Pierwsza sprawa, w marcu

pisał  do Pana Prezydenta w imieniu radnych Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu i  Rekreacji,
Opieki Społecznej, a także swoim własnym, prośbę czy wniosek o wsparcie finansowe działań
statutowych  Akademii  Nauk  Stosowanych  w  Raciborzu,  w  przegłosowanej  przez  komisję
kwocie  100 000 zł.  Prosił  także  o  informację  zwrotną  co  do  dalszego  sposobu  i  terminu
realizacji  tego  wniosku.  Chciałby  się  więc  dowiedzieć  jak  to  będzie  w  dalszym  ciągu
procedowane, czy Prezydent znajdzie w budżecie pieniądze na to, żeby przeznaczyć 100 000 zł
zgodnie z prośbą komisji  dla  Akademii  Nauk Stosowanych w Raciborzu.  Druga sprawa, to
chciał napisać interpelację w sprawie ul. Elżbiety, ale mając doświadczenie, a także wiedząc,
w jaki sposób Prezydent odpisuje radnym, dając tym samym wyraz swojego szacunku, a co za
tym  idzie,  także  szacunku  dla  mieszkańców.  Wskazał,  że  mieszkańcy  ul.  Elżbiety  za
pośrednictwem mediów  proszą o interwencję. Na prośbę tych mieszkańców chce pokazać kilka
zdjęć, jak ta ulica wygląda, z taką sugestią do Pana Prezydenta i prośbą, by zszedł z billboardów
i poszedł po prostu w teren, bo z billboardów Prezydent nie dostrzeże takiego tragicznego stanu
nawierzchni dróg. Następnie wyświetlono kilka zdjęć ul. Elżbiety, drogi dojazdowej do Szkoły
Podstawowej nr  1  na Ostrogu.  Dodał,  że  w tak samo tragicznym stanie  jest  jezdnia  na ul.
Malczewskiego.  Tak  więc  prośba  mieszkańców  jest  taka,  żeby  jak  najprędzej  tą  drogę
doprowadzić do stanu używalności. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że już chyba na etapie tworzenia
budżetu, wybrzmiało że remont ul. Elżbiety jest przewidziany w tym roku, planowaliśmy to już
zrobić    w ubiegłym roku. Na początku był problem z wykonawcą robót podziemnych. Udało
się jednak wykonawcę wyłonić i prace w ubiegłym roku zrealizować. Niestety nie wystarczyło
już czasu na odbudowę nawierzchni.  W tym roku jeszcze w maju na plac budowy wchodzą
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Wodociągi Raciborskie, aby wymienić znajdujący się tam wodociąg wraz z przyłączami i po
zakończeniu tych prac wejdzie wykonawca na prace związane z remontem samej nawierzchni.
Dodał,  że też ubolewa, że to tak długo trwa. Po prostu Wodociągi  niestety nie mogły tego
wcześniej  zrobić,  bo były zaangażowane  w przebudowę ul.  Kolejowej,  która  bardzo ważna
arteria komunikacyjna, o wiele ważniejsza niż ten fragment ul. Elżbiety. 

 Radny  Michał  Kuliga  wskazał,  że  jedno  to  zniszczenie  tej  nawierzchni  po  pracach
podziemnych, drugie to dziury, które się pojawiły po zimie. Tam po prostu przejechać się nie
da. Następnie poprosił o odpowiedź odnośnie Akademii Nauk Stosowanych. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  jest  w  stałym  kontakcie  z  Rektorem,
rozmawialiśmy też o możliwościach wsparcia uczelni. Ustaliliśmy z Rektorem, że zrealizujemy
to  w  formule  takiej,  że  wesprzemy  naszą  Akademię  środkami  na  prace  związane  z
projektowaniem zagospodarowania terenu, który będzie sąsiadował z naszą ścieżką rowerową i
tym ciągiem, który będzie robiony wzdłuż ulicy i Akademickiej i Słowackiego. Tak że jeszcze
chwila cierpliwości i stosowna zmiana w budżecie się pojawi. 

 Radny Eugeniusz Wyglenda przekazał, że bardzo cieszy się z wszystkich zadań z inicjatywy
lokalnej. Wskazał jednak, że to kluby radnych dołożyły raz tyle w budżecie, aby te inicjatywy
lokalne  zafunkcjonowały.  Dziękuję  też  mieszkańcom,  że  zdali  egzamin  na  piątkę.  Dalej
przekazał kilka spostrzeżeń mieszkańców. Jak wiadomo, Parkiem Jordanowskim zajmuje się
OSiR. W związku z tym jest prośba aby ta opieka OSiR-u była o wiele bardziej aktywna. Rano
toalety są czyściutkie, wszystko gra, ale jest godzina między 12:00 a 13:00, to matki zgłaszają,
że nie można z niej już skorzystać, bo nie jest wyczyszczona". Poprosił więc aby zwrócić na to
uwagę dyrektorowi OSiR-u. Dodał, że Park Jordanowski ma ogromne obłożenie, więc chodzi
też o to, żeby dopilnować, żeby wygląd tych szaletów i tego parku był też na odpowiednim
poziomie. Następnie wskazał, że na skrzyżowaniu ul. Hulczyńskiej i Bojanowskiej był tam taki
kawałek chodnika i poprawiono ten chodnik. Zapomnieli tylko o jednym wjeździe. Dodał, że
rozmawiał już z naczelnikiem wydziału, który jednak nie dał się przekonać. Chodzi o to, że na
ten chodnik był  wjazd od ul.  Bojanowskiej,  żeby ludzie  jeżdżący na wózkach inwalidzkich
mogli wjechać na ten chodnik i poruszać się w kierunku osiedla i w kierunku Sudoła. To tylko
na długości 1,2 m krawężnik powinien być obniżony. Dodał, że obok jest przejście dla pieszych,
ale na tym przejściu są barierki, żeby dzieci nie wybiegały prosto na ulicę i wózek inwalidzki
tam nie  może  przejechać.  Dodał,  że  jest  tam 5  osób,  które  tam poruszają  się  na  wózkach
inwalidzkich. Jest więc serdeczną prośbę aby ten kawałek poprawić, bo to godzina roboty. Na
koniec zgłosił, że na skrzyżowaniu koło Klasztoru Annuntiata zapadła się droga, postawiono już
barierki i  stoją od piątku.  Uznał,  że powinno to zostać naprawione w trybie awaryjnym, bo
zarówno ruch drogowy jak i pieszy jest utrudniony. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że oczywiście Dyrektorowi OSiR-u zwróci uwagę.
Dodał, że struktura utrzymania tego obiektu jest, jaka jest. Nie ma tam nikogo na stałe, aby tego
pilnował.  Niemniej  można  tam spróbować zintensyfikować  nadzór.  Jeżeli  chodzi  o  kwestię
związaną  z  ul.  Bojanowską i  Hulczyńską  to  jeśli  tylko  warunki  techniczne  nie  będą  jakby
uniemożliwiać tego, to postara się, aby naczelnik zrozumiał, że trzeba to zrobić. Dalej wskazał,
że sprawdzi zapadnięcie drogi przy klasztorze. Barierki prawdopodobnie są z Wodociągów więc
zorientuję się w temacie. 

 Radna  Justyna  Poznakowska  zapytała  czy  jest  szansa  na  odpowiedź  na  jej  listopadową
interpelację w sprawie Unii?

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  jeżeli  radna  do  dzisiaj  nie  otrzymała
odpowiedzi, to jutro  zaraz to ustali. 

 Radny  Paweł Rycka odniósł się do tego, co się wydarzyło dzisiaj na sesji, a mianowicie zmian
w budżecie  miasta,  które zostały przegłosowane 22 głosami za.  Dodał,  że  przy uchwalaniu
budżetu ograniczono środki na Dni Raciborza, ale wiedząc, że Raciborzanie zasługują na bardzo
dobrą imprezę, Radny Mirosław Lenk zapowiedział, że jak będą dobre inicjatywy, to znajdą się
pieniądze  na  pewno  i  będziemy  je  wspierać.  Spowodowane  to  było  też  tym,  że  w
zeszłorocznych Dniach Raciborza była nadwyżka. Dodał, że teraz trzyma mocno kciuki, żeby
mieszkańcy  mieli  super  Dni  Raciborza.  Dopytał  jednocześnie  czy  wszystkie  imprezy  dla
mieszkańców w tych dniach będą darmowe czy będzie jakaś płatna? 
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 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy przekazał,  że  nie  umie  odpowiedzieć  na  to  pytanie.  Nie
bierze  bezpośredniego  udziału  w  organizowaniu  tych  dni,  ale  chyba  wzorem lat  ubiegłych
raczej nie będziemy biletować niczego.

 Radny Paweł Rycka zapytał następie kto z radnych powiedział, że trzeba ten klub zlikwidować?
"Właśnie  tamci  radni  powiedzieli,  że  trzeba  ten  klub  zlikwidować".  Mianowicie  chodzi  o
Piłkarską Unię Racibórz.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy poprosił aby radny skierował to pytanie na piśmie. Wtedy się
temu przyjrzy, odtworzy materiały i udzieli  odpowiedzi. Dodał, że nie wie do czego ma się
odnosić,  a nie pamięta przebiegu sesji. Wskazał też, że były już takie momenty, gdy Zastępca
Prezydenta Dominik Konieczny był posądzany o to, że użył słów, które mogłyby być dla kogoś
obraźliwe, a okazało się, że zupełnie nic takiego nie padło. 

 Radny Paweł Rycka wskazał, że to słowa z konferencji prasowej Prezydenta z dnia 3 kwietnia,
Dodał,  że  może  nawet  tą  wypowiedź  odtworzyć.  Wskazał,  że  Prezydent  ma  naprawdę
niesamowitą zdolność mówienia w niektórych sytuacjach półprawdy albo kłamania. Przecież
nikt z radnych nigdy tu nie powiedział,  że jest przeciwko Unii, żeby ją zlikwidować. Wręcz
przeciwnie,  można  zobaczyć  uzasadnienie  tamtej  uchwały,  gdzie  radnym  chodziło  tylko  i
wyłącznie  o likwidację  spółki.  Na koniec  odtworzył  następująca  wypowiedź -  "I  właśnie  o
takim klubie powiedzieli tamci radni, że należy go zlikwidować". Poprosił więc aby Prezydent
przypomniał, którzy to radni, bo on sobie nie przypomina. Jakby Prezydent był tak uprzejmy to
sprostować albo powiedzieć z imienia i z nazwiska, kto był za likwidacją piłkarskiego klubu.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy powtórzył aby radny zwrócił się w tej sprawie na piśmie i na
pewno uzyska pełną i rzetelną odpowiedź. 

 Radny  Paweł  Rycka  przekazał,  że  śmieszy  go  to,  że  Prezydent  nie  jest  wstanie  nam
odpowiedzieć  na  żadne  pytania.  Zawsze  prosi  na  piśmie  albo  mówi,  że  sprawdzi.  Dalej
podkreślił, że jest fanem konferencji Prezydenta, może nie słucha ich na żywo, ale zawsze sobie
je odsłuchuję. Dodał, że ludzie go pytają: "Dlaczego wy chcecie likwidować klub piłkarski?", to
się musi bronić. Dodał, że Prezydent mówi o sukcesach w Unii, niemniej przypomniał, że jest
taka strona 90minut.pl i tam Prezydent może zobaczyć dokonania Unii, w jakim sezonie, gdzie
byli.  Unia od roku 2007 cały czas grała w IV lidze. Dalej uznał, że akurat ten tymczasowy
prezes byłby najlepszym kandydatem na Prezesa Miejskiego Klubu Sportowego Unia Racibórz.
Dodał,  że  wszyscy  mocno  im  kibicujemy,  żeby  nie  spadli  z  tej  IV  ligi.  Dalej  uznał,  że
Prezydent w 2019 roku nie potrafił porozumieć się z zarządem wtedy jeszcze stowarzyszenia.
Są zdjęcia jak te boisko wyglądało. Chodziło tylko o to, żeby ściągnąć blachy z boiska i można
było je kosić. W takiej prostej sprawie nie potrafiono się dogadać. Potem Prezydent wymyślił
spółkę.  Dodał,  że  był  na  spotkaniu  w  dniu  8 marca  2020  roku  z  radnymi  Eugeniuszem
Wyglendą  i  Henrykiem Mainuszem i  dokładnie  pamięta,  co  tam zostało  powiedziane  i  też
pamięta, co powiedział: że trzyma kciuki i że się na sesji wstrzyma. Był konsekwentny, tak jak
powiedział, dotrzymał słowa. Teraz jest spółka, czwarty prezes, tego tymczasowego nie liczy.
Uznał, że Prezydent doprowadza do tego, czy świadomie czy nieświadomie, tego nie wie, ale
dzieli wewnętrznie tych ludzi ze środowiska piłkarskiego, którym się chce, którzy to robią jako
wolontariusze.  Tak też było z boiskiem: „Bo tamci radni nie chcieli tego boiska". Ponownie
więc podkreślił, że radni chcieli boiska ze sztuczną nawierzchnią w Raciborzu, że nie chcieli
pozwolić na likwidację boiska trawiastego, które teraz będzie, ma nadzieję, takie jak było w
latach  na  początku  przynajmniej  2000  roku,  z  piękną,  równą  murawą,  do  tego  jeszcze  z
nawodnieniem. Dodał, że nie będzie tego przekazywał na piśmie ale oczekuję, że Prezydent
Dariusz Polowy potrafi powiedzieć w końcu prawdę, kto z radnych chciał zlikwidować ten klub
piłkarski. Obiecał też, że na każdej sesji do końca kadencji będzie o to pytać Prezydenta, żeby
wskazał z imienia i z nazwiska, kto chciał likwidować klub piłkarski Unia Racibórz sekcja piłki
nożnej. 

 Radny Henryk Mainusz zapytał co dalej będzie się działo z myszkami, które radni otrzymali,
a które nie działają prawidłowo.

 Wiceprzewodniczący  Rady  Michał  Szukalski  wskazał,  że  to  problem do rozwiązania  przez
informatyków,  więc  jeżeli  informatyk  nie  jest  w  stanie  odpowiedzieć  na  już,  to  będziemy
czekali na rozwiązanie tego problemu. Następnie z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zamknął
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przedmiotowy punkt obrad.

19. Uchwała w sprawie poparcia apelu Stowarzyszeń zrzeszających seniorów z Raciborza o 
utrzymanie II Oddziału PKO BP S.A. w Raciborzu.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie poparcia apelu Stowarzyszeń zrzeszających seniorów z Raciborza
o utrzymanie II Oddziału PKO BP S.A. w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (16)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła 
Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna 
Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Leon Fiołka, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LVII/832/2023 w sprawie poparcia apelu Stowarzyszeń zrzeszających 
seniorów z Raciborza o utrzymanie II Oddziału PKO BP S.A. w Raciborzu. 

20. Zakończenie sesji.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął LVII 
sesję Rady Miasta Racibórz, godz. 19:58.

                                                                                       Przewodniczący Rady                               
                                                                                                  Marian Czerner

Przygotował: Leszek Jureczko
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